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§ 278 KFKS 2019/1 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet.  
 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar 2019-10-28 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Skrivelse från Tillgänglighetsrådet om 
behov av förbättringar av tillgängligheten 
på Nackas kommuns hemsida, nacka.se 

 

Brev från infrastrukturminister Tomas 
Eneroth, som svar på Nacka kommuns 
skrivelse om de planerade avgifterna på 
nya Skurubron 
KFKS 2018/85 

 

Namninsamling ”Rädda Birka, ett av Nackas 
äldsta villaområden, från en hög exploatering” 

 

Inbjudningar 
 

Inbjudan från SKL till temaseminariet 
Jämlikhet och hälsa med agenda 2030 som 
hävstång, deltagande på plats den 5 
december 2019 i Stockholm, eller via webb 
Sista svarsdag 30 oktober  

 

Rapporter 
 

Revisionsskrivelse och kartläggning av 
avtal om fastighetsavyttringar till Hemsö 
och Rikshem 

 

Revisionsskrivelse och rapport nr 5 2019 
om granskning av kommunens underhåll 
av allmänna anläggningar, gator och vägar 

 

Övrigt 
 

Protokoll från KSSU 2019-09-24  
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Protokoll från KSMU 2019-09-24  
Protokoll från KSAU 2019-10-15  
Protokoll från KSVU 2019-10-15  

 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Det är djupt beklagligt att Moderaterna med stöd av allianspartierna drev igenom ett 
beslut i Nacka om ett avtal med alliansregeringen om avgifter på Skurubron. Vi röstade 
emot och reserverade oss mot beslutet. Nu, alltför sent och yrvaket, vill Nackas 
kommunledning att en socialdemokratisk regering ska städa upp efter deras haveri med det 
avtal som ett moderatstyrt Nacka skrev med en moderatledd regering. Vi socialdemokrater 
har och kommer aldrig att acceptera broavgifter på Skurubron.” 
 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan välkomnar namninsamlingen från de många engagerade personer som inte vill 
att Nacka byggs sönder i sina mest karakteristiska och värdefulla delar. Nackalistan vill 
också bygga bostäder men med betydligt större urskiljning och med besparande av fina, 
bevarandevärda karaktärsområden som Birka.” 
 
- - - - - 
 
  



 
10 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 279 KFKS 2019/2 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut 2019-10-28 

Ärende Beslutsfattare Datum 
Beställning av 
saneringsentreprenad, Sicklaön 
38:10  
KFKS 2019/214 

Therese Alvén 2019-08-15 

Avtal om nyttjanderätt för del av 
fastighet Skarpnäs 2:1 
KFKS 2011/37-251 

Ulf Crichton 2019-08-29 

Överklagan av Kammarrätten i 
Stockholms dom i mål nr 7271-18 
angående förbud enligt 
arbetsmiljölagen avseende Nacka 
Seniorcenter Älta 
KFKS 2015/784-026 

Mats Gerdau 2019-10-15 

Överklagan av mark- och 
miljödomstolens dom i mål nr M 
6977-18 
KFKS 2019/920 

Hans Peters 2019-01-17 

Delegationsbeslut Start PM 
Parkkvarteren, rev  
KFKS 2019/41, KFKS 2019/631 

Peter Granström och 
Susanne Werlinder 

2019-08-29 

 
- - - - - 
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§ 280 KFKS 2018/1127 

Tertialbokslut 2 2019 för kommunstyrelsen 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar tertialbokslut 2-2019 för kommunstyrelsen till protokollet. 

Ärendet 
Kommunstyrelsen visar för perioden januari - augusti 2019 ett utfall på -152,1 miljoner 
kronor. Budget för perioden är -115,8 miljoner kronor, vilket innebär en negativ avvikelse i 
utfallet på -36,3 miljoner kronor. Underskottet beror på lägre resultat i kommunstyrelsen (-
16,1 miljoner kronor), stadsledningskontoret och stödenheter (-9,2 miljoner kronor), 
Välfärd samhällsservice (-6,1 miljoner kronor) och välfärd skola (-9,6 miljoner kronor). 
Årsprognosen sänks till en budgetavvikelse på 70,9 miljoner kronor, varav -20 miljoner 
kronor kommer från lägre resultat för fastighetsverksamheten. Välfärd skola sänker sin 
prognos till -18,3 miljoner kronor, Välfärd samhällsservice minskar prognosen till -10,9 
miljoner kronor. Arbete med åtgärdsplaner pågår inom alla delar med underskott. Det är 
viktigt att vidta kraftfulla åtgärder för att komma i ekonomisk balans. 
 
Den totala sjukfrånvaron per den sista mars var 6,28 procent. Det är en ökning med 0,16 
procentenheter jämfört med motsvarande period 2018. 
 
Mätningar av verksamheternas olika indikatorer sker till största del under årets sista tertial 
och redovisas senast i samband med nämndens årsbokslut. 
 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 123 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 30 september 2019 
Bilaga 1 Tertialbokslut 2-2019 för kommunstyrelsen 
Bilaga 2 Tertialbokslut 2-2019 för enheten för fastighetsförvaltning 
Bilaga 3 Tertialbokslut 2-2019 för enheten för bygg och anläggning (bygg) 
Bilaga 4 Tertialbokslut 2-2019 för Välfärd samhällsservice 
Bilaga 5 Tertialbokslut 2-2019 för Välfärd skola tjänsteskrivelse och styrkort 
Bilaga 6 Uppföljning kontorsorganisation 
Bilaga 7 Rapportering Ett drogfritt Nacka 
Bilaga 8 Rapportering Agenda 2030 
Bilaga 9 Hederskultur T2 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med förslaget från arbetsutskottet. 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Vi noterar att i kommunstyrelsens tertialbokslut saknas flera utfall på måluppfyllelse, 
exempelvis folkhälsotal, frisktal, andel grönområden, andel invånare som har när till grönt 
och vatten, tillgänglig mark för företagsetableringar med mera. Vi ser framemot att inför 
årsbokslutet se att målvärden mäts och finns redovisade. 
Kundnöjdhet av kommunens hyresgäster är långt under ett redan lågt uppsatt mål. När vi 
gräver i siffrorna visar det sig tydligt att de lokaler som kommunen har sålt är kraftigt 
överrepresenterade i att hålla låg kvalitet och samtidigt vara dyra. När Allianspartierna sålde 
fastigheterna varnade vi socialdemokrater för just denna effekt, tyvärr valde dessa partier 
att ändå sätta Nackaborna i denna prekära situation. 
Kommunen har hittills byggt under hälften av den mängd arbetsplatser som är målet för 
året. Ett hållbart byggande förutsätter att vi också växer med arbetsplatser i vår kommun. 
Socialtjänstens kris blir särskilt tydlig när tertialbokslutet redovisar det massavhopp av 
personal inom socialtjänsten. Det är hög tid för de styrande Allianspartierna att ta till sig av 
detta och presentera en trovärdig handlingsplan för att komma till rätta med problemen. 
Redovisningen av arbetet mot alkohol, narkotika, doping och tobak (ANDT) är svår att ta 
del av, men det bestående intrycket är att det saknas ett samordnat och övergripande arbete 
mot ANDT.” 
 
- - - - - 
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§ 281 KFKS 2019/369 

Tertialbokslut 2 år 2019 för Nacka kommun 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer Nacka kommuns 
tertialbokslut 2 för 2019. 
 

2. Kommunstyrelsen beslutar därutöver att ge socialnämnden i uppdrag att 
kontinuerligt återkomma med rapporter om personalsituationen inom socialtjänsten 
och utvecklingen inom barn- och ungdomsvården. 

Ärendet 
Med ett ackumulerat ekonomiskt utfall för perioden januari till augusti på 430 miljoner 
kronor ligger resultatet 252 miljoner kronor högre än vad som hade beräknats i budgeten. 
Reavinster och andra försäljningsintäkter på 417,5 miljoner kronor ligger bakom det 
positiva resultatet. För helåret 2019 prognostiseras ett samlat resultat på 468 miljoner 
kronor, vilket är 200 miljoner kronor högre än årsbudgeten på 269 miljoner kronor. Även 
för helåret är det reavinster på 489 miljoner kronor som är den främsta förklaringen till det 
positiva resultatet. 
 
Desto sämre ser det ut för nämnderna och deras verksamheter. Periodens resultat visar på 
en negativ avvikelse på 34 miljoner kronor jämfört med budgeterat. För helåret 
prognostiserar verksamheterna en negativ avvikelse på 90 miljoner kronor mot budget. 
Fem nämnder, kommunstyrelsen, miljö- och stadsbyggnadsnämnden, natur- och 
trafiknämnden, socialnämnden och äldrenämnden prognostiserar underskott på helåret. 
Arbets- och företagsnämnden och utbildningsnämnden prognostisera stora överskott för 
2019. Övriga nämnder visar för helåret ett resultat enligt budget eller visar på överskott. 
 
Skatteintäkter, generella statsbidrag och utjämning beräknas sammantaget bli lägre än 
budgeterat. 
 
Kommunen har vid utgången av augusti en låneskuld på 1,35 miljarder kronor. Netto har 
kommunen under den aktuella perioden gjort investeringar på 825 miljoner kronor. 
 
Nacka kommuns helägda bolag, Nacka energi AB och Nacka vatten och avfall AB Nacka 
prognostiserar ett årsresultat på cirka 9 miljoner kronor bättre än budget. 
 
En sammanfattande analys av nämndernas verksamhetsresultat visar att den övergripande 
måluppfyllelseanalysen ser ut att bli relativt god för året. Uppföljningen av kommunens 
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finansiella resultatindikatorer visar att två av fyra finansiella resultatindikatorer uppfylls för 
perioden. 
 
Den totala sjukfrånvaron per den sista augusti var 6,28 procent. Det är en ökning med 0,16 
procentenheter jämfört med motsvarande period 2018. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 124 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 1 oktober 2019 
Bilaga 1 Tertialbokslut 2 2019 för Nacka kommun. 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), Mikael Carlsson (NL), 
Tomas Ottosson (V) och Khashayar Farmanbar (S), bifall till arbetsutskottets förslag med 
följande tillägg: 
”Kommunstyrelsen beslutar därutöver att ge socialnämnden i uppdrag att kontinuerligt 
återkomma med rapporter om personalsituationen inom socialtjänsten och utvecklingen 
inom barn- och ungdomsvården.” 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag och tilläggsyrkande från 
Mats Gerdau. 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Sverigedemokraterna bifaller KFKS förslag men framhåller samtidigt att det saknas 
riskanalys, framför allt när det gäller de risker som följer med den kommande 
lågkonjunkturen. Tillika har Sverigedemokraterna principiella invändningar mot den högt 
uppdrivna byggtakten i kommunen och de kostnadsdrivande problem som denna för med 
sig, utöver de negativa effekterna på kommunens karaktär och särart.” 
 
- - - - - 
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§ 282 KFKS 2019/905 

Revidering av Reglemente för medelsförvaltning och 
Kommunstyrelsens bestämmelser för medelsförvaltning 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut 

1. Kommunfullmäktige antar föreslagen revidering av ”Reglemente för 
medelsförvaltning” enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen. 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del 

2. Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar enligt punkt 1 ovan, 
antar kommunstyrelsen föreslagen revidering av ”Kommunstyrelsens bestämmelser 
för medelsförvaltning enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen. 

Ärendet 
All upplåning för kommunkoncernen sker centralt av finansfunktionen och hanteras på 
portföljnivå för att optimera kommunkoncernens likviditet (koncernkonto), skuldhantering 
och placeringar. På detta sätt sker riskspridning och bidrar till en effektiv hantering. 
 
Bolagens upplåning sker därmed genom utlåning från kommunen. För att få en transparant 
räntesättning som bedöms vara mer marknadsmässig och konkurrensneutral föreslås en ny 
räntesättning av bolagen. Detta förslag innehåller förändring av hur räntan ska beräknas, 
vilket medför att ”Reglementet för medelsförvaltning” och ”Kommunstyrelsens 
bestämmelser för medelsförvaltning” måste revideras. 
 
Ett förtydligande av överskottslikviditet förslås i ”Reglementet för medelsförvaltning”. 
Därutöver föreslås att mindre redaktionella ändringar genomförs i båda finansiella 
styrdokumenten. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 131 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 26 september 2019 
Bilaga 1 Reglemente för medelsförvaltning 
Bilaga 2 Kommunstyrelsens bestämmelser för medelsförvaltning 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 283 KFKS 2019/76 

Mål och budget 2020-2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
Skattesatsen för år 2020 är oförändrad och fastställs till 18:43. 
 
Ärendet i övrigt bordläggs och tas upp till ny behandling på kommunstyrelsens 
sammanträde den 11 november 2019 då också oppositionens budgetförslag kommer att 
behandlas.  

Ärendet 
Mål och budget 2020–2022 innehåller förslag till budget och övergripande mål för 
kommunen med tillhörande fokusområden och resultatindikatorer för nämnderna. 
Förslaget innehåller också finansiella resultatindikatorer för god ekonomisk hushållning 
samt drift- och investeringsbudget. Budgeten visar för 2020 ett resultat på 489 miljoner 
kronor inklusive reavinster. Skattesatsen för 2020 lämnas oförändrad till 18:43. 
 
Den politiska viljeriktningen ligger fast och består av de fyra prioriterade huvuduppgifter 
som angivits i majoritetsprogrammet för 2018-2022: Stadsbyggnad i takt med medborgare 
och miljö, miljösmart kommun, fler jobb och snabb etablering samt ekonomi i balans och 
effektiv styrning.  
 
Budgeten för 2020 prioriterar satsningar främst på barn- och ungdomsvård, omsorg om 
funktionsnedsatta, äldreomsorg och utbildningsområdet. Trivsel, trygghet och 
framkomlighet är andra områden som främjas. Budgeten för nämnderna ökar med 166 
miljoner kronor jämfört med 2019. De största tillskotten finns inom natur- och 
trafiknämnden 36 miljoner kronor (14,4 procent) samt välfärdsnämnderna, socialnämnden 
med 60 miljoner kronor (7,8 procent), äldrenämnden 36 miljoner kronor (4,5 procent), 
utbildningsnämnden ökar med 31 miljoner kronor (1,1 procent).  
 
Under 2020 föreslås att checkar höjs inom, förskola och pedagogisk omsorg (0,68 procent), 
grundskola, grundsärskola och förskoleklass (1,25 procent), gymnasieskolan (1 procent), 
särskild boendeform äldre (1,4 procent), hemtjänst, ledsagning och avlösning både äldre 
och yngre (0,75 procent), ledsagning, avlösning LSS och barn SoL (1 procent), 
dagverksamhet (1 procent).  

I förslaget finns investeringar på 1,1 miljarder kronor för 2020. Lånetaket fastställs till 2,7 
miljarder kronor.  
 
Kommunens bolag Nacka stadshus AB:s, Nacka energi AB:s, Nacka vatten och avfall AB:s 
budget presenteras i Mål och budget 2020-2022. 
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Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets och controllerenhetens tjänsteskrivelse den 23 oktober 2019 
Mål och budget 2020–2022 för Nacka kommun 
Bilaga 1-7 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 126 
Stadsledningskontorets och controllerenhetens tjänsteskrivelse den 3 oktober 2019 
Sammanfattning av taxor och avgifter mål och budget 2020-2022 
Bilagor från nämnder och styrelser 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade att kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att skattesatsen 
för år 2020 är oförändrad och fastställs till 18:43 samt att ärendet i övrigt bordläggs och tas 
upp till ny behandling på kommunstyrelsens sammanträde den 11 november 2019 då också 
oppositionens budgetförslag kommer att behandlas. 
 
Khashayar Farmanbar (S) meddelade att Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp inte 
deltar i beslutet till förmån för eget budgetförslag. 
 
Tomas Ottosson (V) meddelade att Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp inte deltar i 
beslutet till förmån för eget budgetförslag. 
 
Mikael Carlsson (NL) meddelade att Nackalistans kommunstyrelsegrupp inte deltar i 
beslutet till förmån för eget budgetförslag. 
 
Sidney Holm (MP) meddelade att Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp inte deltar i beslutet 
till förmån för eget budgetförslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkanden. 
 
- - - - - 
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§ 284 KFKS 2016/129-251 

Principöverenskommelse avseende utveckling av 
bostäder, Järla Stationsområde i Nacka kommun  
Fastigheten Sicklaön 361:1 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslagen principöverenskommelse mellan 
kommunen och Brf H Alm Taket 51 för fastigheten Nacka Sicklaön 361:1. 

Ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott beslutade den 3 november 2015, § 217 att anta 
startpromemoria för utveckling av stadsbyggnadsprojektet Järla Stationsområde. Projektets 
främsta syfte är att skapa förutsättningar för nya bostäder, verksamheter och en ny 
tunnelbanestation i Järla i enlighet med detaljplaneprogrammet för centrala Nacka. ALM 
Equity AB äger, genom Brf H Alm Taket 51, fastigheten Sicklaön 361:1. Fastigheten utgör 
det västra kvarteret inom detaljplanområdet Järla Norr som är en av tre pågående 
detaljplaner inom Järla Stationsområde. Plankostnadsavtal har tecknats mellan parterna och 
planarbetet har påbörjats.  
 
Upprättat förslag till principöverenskommelse anger förutsättningar för den fortsatta 
detaljplaneringen och för genomförande av detaljplanen och innehåll i kommande 
exploateringsavtal. Överenskommelsen ger även förutsättningar för marköverlåtelser, 
ledningsrätter samt fastställer principer för kommunens och exploatörens 
ansvarsfördelning och fastställer de ekonomiska förutsättningarna.   
 
Kommunen ansvarar för projektering och utbyggnad av allmänna anläggningar inom 
området. Exploatören ska erlägga exploateringsersättning till kommunen för de allmänna 
anläggningar som kommunen bygger ut. Storleken på exploateringsersättningen beräknas 
utifrån den nyttan fastigheterna har av de allmänna anläggningarna. Kommunen kommer i 
projektet även att få intäkter från exploatören i form av medfinansiering för 
tunnelbaneutbyggnaden.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 165 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka stad den 27 maj 2019 
Bilaga 1  Principöverenskommelse avseende Sicklaön 361:1 inom Järla stationsområde 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Med planerna för upphöjningen av Nacka station och ombyggnationen av trafikplats vid 
Nacka Forum i samband med överdäckningen innebär det att Värmdövägen kommer att 
bära en avsevärt större del av trafiken. Samtidigt ska många människor till fots förflytta sig 
över Värmdövägen mellan Järla station och Järlasjö-området. Det kan innebära konstant 
trafikstopp med rödljus eller farlig övergång för fotgängarna. Därför behöver en avsevärt 
bättre övergång planeras, det kan exempelvis vara en gång och cykelbro, eller en 
tunnellösning.” 
I ovanstående protokollsanteckning instämde Mikael Carlsson (NL) för Nackalistans 
kommunstyrelsegrupp. 
 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Ett synnerligen bra kollektivtrafikläge när tunnelbanan kommer till porten vilket ger 
möjligheter för att planera i utvecklingen av bostäder med låga parkeringstal eller inga 
parkeringar? Privatbilismens storhetstid är förhoppningsvis på nedgång som kan medföra 
mindre utsläpp av växthusgas genom personbilstrafik. I planeringen av det framväxande 
nya Nacka ser vänsterpartiet att privatbilismen bör fasas ut. Framförallt och till att börja 
med i det bäst kollektivtrafikförsörjda områdena som Järla station. Det är dessutom i 
anslutning till kulturhistoriskt värdefull miljö, så bra gestaltning även i volymer och höjd är 
viktigt att beakta.” 
 
Johan Krogh (C) lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Den framtida bebyggelsen på Järla Stationsområde kommer att ansluta till en 
kulturhistoriskt värdefull miljö. Det är därför av stor vikt att huskropparna ansluter på ett 
smakfullt sätt så att befintlig bebyggelse ges förutsättningar att fortsatt spegla den 
kulturhistoriska miljö som den befinner sig i. I detaljplanearbetet är det viktigt att ställa 
höga krav på gestaltning och struktur för att skapa en utformning som inte medför en allt 
för grov inskränkning av den befintliga miljön. 
 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Utöver sitt bifall till KFKS förslag vill Sverigedemokraterna låta infoga följande 
anmärkningar: området har en rik kulturhistoria ur arkitektonisk och byggnadsteknisk 
synvinkel, med bl. a. ljusa gårdar som sitt signum, och därför är det angeläget att Järla 
stationsområde får bevara sin vackra karaktär även inom ramen för dagens omfattande 
nybyggnad.” 
 
- - - - - 
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§ 285 KFKS 2009/67 

Nytt genomförandeavtal för Riset Sångfågelvägen, 
område B, och Rörsundviken 2 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar ingå nytt genomförandeavtal 
med Risets Vägförening, vilket därmed ersätter tidigare ingånget genomförandeavtal. 

Ärendet 
Kommunen och Risets vägförening har den 2 februari 2010 respektive den 3 april 2010 
tecknat genomförandeavtal för område Riset Sångfågelvägen, område B, och område 
Rörsundsviken 2. Genomförandeavtalen reglerar utbyggnaden av allmänt kommunalt 
vatten- och spillvatten samt ombyggnad av privata vägar inom områdena som har enskilt 
huvudmannaskap. Utbyggnaderna har ännu inte påbörjats och ska enligt avtalen ske 
samtidigt av en gemensam entreprenör.  
 
Risets vägförening önskar upprätta ett nytt genomförandeavtal med kommunen som dels 
upphäver de gamla avtalen och dels ger vägföreningen möjlighet att först bygga om vägarna 
i egen regi i en egen entreprenad. Kommunen bygger sedan ut vatten- och 
spillvattenanläggningen i efterhand i en egen entreprenad. Denna möjlighet är inte förenlig 
med nuvarande äldre avtal där både väg och vatten- och spillvatten ska byggas ut vid 
samma tillfälle av samma entreprenör.  
 
Vägföreningen anser att då det snart är 10 år sedan de ursprungliga avtalen ingicks så kan 
vägföreningen inte längre vänta på kommunens utbyggnad då vägarna i området är i dåligt 
skick och akut behov av ombyggnad. Vägföreningen anser vidare att det nya föreslagna 
genomförandeavtalet är lika det avtal som kommunen tidigare har tecknat med Kummelnäs 
vägföreningen och som ger denna vägförening möjlighet att bygga om sina vägar först i 
egen regi, utan att vänta på kommunens utbyggnad. 
 
Ekonomiskt bedöms det inte bli någon större skillnad för kommunen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 170 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 11 september 2019 
Bilaga 1  Förslag till nytt genomförandeavtal 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - -  
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§ 286 KFKS 2019/406 

Motion - Solpaneler som bullerplank  
Motion den 23 april 2019 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige bifaller förslagen i motionen på så sätt att kommunstyrelsen får i 
uppdrag att i samband med framtagandet av Åtgärdsprogram för omgivningsbuller utreda 
möjligheterna att använda solpaneler som bullerplank. Motionen är därmed 
färdigbehandlad. 

Ärendet 
Miljöpartiet föreslår att kommunstyrelsen får i uppdrag att utreda möjligheterna att 
använda solpaneler som bullerplank i Nacka i syfte att kombinera lokal elproduktion med 
att förbättra bullersituationen i kommunen. Fördelarna med solpaneler är många eftersom 
de producerar energi utan utsläpp, giftigt avfall eller ljud och inte behöver bränsle för att 
fungera. 
 
Sammantaget är idén med solpaneler på bullerplank innovativ men det behöver utredas hur 
och var ett sådant projekt skulle ge mest nytta i Nacka kommun. En sådan utredning bör 
innehålla en inventering om vilka vägar i Nacka som kan vara mest lämpade för installation 
av solpaneler gällande gynnsam solinstrålning, förväntad energiproduktion och eventuella 
kostnader för att genomföra ett liknande projekt som genomförts i Lerum kommun. 
Utredningen görs lämpligen i samband med framtagandet av Åtgärdsprogram för 
omgivningsbuller som Nacka kommun är skyldig att ta fram enligt förordningen (2004:675) 
om omgivningsbuller. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 183 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 9 september 2019 
Bilaga 1.  Protokollsutdrag från miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 28 augusti 2019 

§186 
Bilaga 2.  Motion – Solpaneler och bullerplank – två flugor i en smäll. Motion till 

kommunfullmäktige den 23 april 2019 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane 
(MP)  

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Johan Krogh (C), 
Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt (KD), Helena Westerling (S) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Miljöpartiet välkomnar svaret på motionen och att kommunen nu ska titta på hur solceller 
kan utnyttjas i samband med bullerskydd längs vägar. Solens energi behöver vi använda 
mer i stadsbyggandet och bullerskydd är viktigt för en tyst stad med mindre trafikbuller. 
Men bullerskydd behövs också på andra platser och även här kan solceller integreras, i 
anslutning till skolor, förskolor och idrottsplatser till exempel. Bullerplank är ofta dyra att 
bygga men om man klär in dem med solcellspaneler kan de bli självfinansierande. De stora 
ytor som bullerskydd i sig är gör att det tillskapas stora ytor där det blir lönsamt att skapa 
energi. När sådan också kan användas i närområdet där den alstras skapas än större 
vinster.” 
 
- - - - - 
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§ 287 KFKS 2019/251 

Motion - Hållbart byggande med natursten 
Motion den 4 mars 2019 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att kommunens styrdokument redan idag ger stöd för att låta 
exploatörer uppföra husgrunder av natursten. Krav på byggnadens tekniska egenskaper 
utöver plan- och bygglagen får ej ställas vid upplåtelse av mark.  
 
Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Ärendet 
Motionärerna har föreslagit att ta med husgrunders klimatpåverkan som ett kriterium vid 
markanvisningstävlingar. 
 
En genomlysning av Nacka kommuns styrdokument har genomförts utifrån motionernas 
förslag. Exploateringsenheten Nacka bedömer att det inte finns något hinder i kommunens 
styrdokument för att använda natursten vid husgrundläggning. Kommunen får däremot 
inte ställa krav på särskilda tekniska egenskaper på byggnation vid överlåtelse av mark, 
utöver vad som framgår av plan- och bygglagen. Ett sådant krav skulle kunna 
ogiltighetsförklaras av en domstol. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 
184 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 11 september 2019 
Bilaga 1 Motion ”Sten istället för betong – smartare för klimat & miljö”, 4 mars 2019 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Helena Westerling (S) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde stadsutvecklingsutskottets förslag mot Sidney Holms yrkande och 
fann att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Vi anser inte att krav på en stenhusgrund med lägre klimatpåverkan är ett tekniskt särkrav. 
Det kan t.ex. ses som en del i att skapa platsidentitet för det klassiska kvarter som ska 
markanvisas för under 2020.” 
 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Motionen har en god intention som vi ställer oss bakom. Eftersom att-satsen påpekar att 
det handlar om att pröva ett sådant kriterium har vi valt att stödja motionen. Att minska 
användningen av betong är angeläget i det systematiska arbetet för bättre miljö. Det finns 
också många andra värden med att kunna bevara och använda natursten i byggnation.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Motionens innehåll är bra och kreativ, att använda gamla beprövade byggnadssätt i 
kombination med ny teknik. Miljöeffekten och koldioxidutsläpps minskningen är dubbel. 
Både att minska transporter av sprängsten och använda mindre betong. Att-satsen, i 
motionen är att PRÖVA om det är möjligt vid kommande markanvisnings tävling, det är 
försiktigt och intet förpliktande att bifalla att pröva så det borde KS göra anser 
Vänsterpartiet.” 
 
- - - - - 
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§ 288 KFKS 2016/454 

Motion - Klimatanpassningsplan för Nacka kommun 
Motion den 23 maj 2016 av Roger Bydler (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 
 
Kommunfullmäktige noterar att Alliansen i sitt förslag till mål och budget föreslår att det 
under 2020 tas fram en klimatanpassningsplan. Därmed kan motionen anses vara bifallen. 

Ärendet 
I motionen föreslås att Nacka kommun tar fram en klimatanpassningsplan med syfte att 
minska väderrelaterade skador och för en ökad beredskap då de trots allt inträffar. 
Motionen sammanfaller väl med Nackas miljöprogram och miljömålet God bebyggd miljö 
och indikator 5.2. ”Framtagen strategi för klimatanpassning av Nacka kommun senast 2018 
(ja/nej)”.  
 
Enheten ser att förslaget i motionen redan finns förankrat i miljöprogrammet och anser att 
motionen är färdigbehandlad genom att stadsledningskontoret tillgodoser att inriktningen i 
miljöprogrammet uppfylls. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens miljöutskott den 24 september 2019, § 20 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 13 september 2019 
Bilaga 1 Motion Klimatanpassningsplan för Nacka kommun. Motion till 

kommunfullmäktige den 23 maj 2016 av ledamoten Roger Bydler 
(miljöpartiet).   

Bilaga 2 Protokollsutdrag från kommunfullmäktige, den 6 februari 2017 (§ 30) 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkar, med instämmande av Helena Westerling (S), Mats Gerdau (M) 
och Mikael Carlsson (NL), att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige noterar att 
Alliansen i sitt förslag till mål och budget föreslår att det under 2020 tas fram en 
klimatanpassningsplan. Därmed kan motionen anses vara bifallen. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Sidney Holms yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 289 KFKS 2019/248 

Motion – Vägg för gatukonst 
Motion den 4 mars 2019 av Lisskulla Zayane och Ninni Lindberg (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att återremittera ärendet. 

Ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige den 4 mars 2019 föreslår Lisskulla Zayane och Ninni 
Lindberg (MP) att kommunen låter installera platser för gatukonst dit även allmänheten har 
tillträde för att utöva konst. I tidigare utredning från 2016 som avsåg frågan om 
graffitiplank framgår att brottsförebyggande rådet bedömer att ett sådant plank skulle 
kunna medföra ökad brottslighet och ökad otrygghet. Mot bakgrund av detta föreslås att 
motionen avslås. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 138 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 26 augusti 2019 
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från kulturnämnden den 28 maj 2019 § 30  

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), Sidney Holm 
(MP), Khashayar Farmanbar (S) och Mats Gerdau (M), att ärendet återremitteras för att 
BRÅ:s slutrapport om ”lagliga platser för graffitti” ska belysas i motionssvaret. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Tomas Ottossons yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”2016 behandlade kulturnämnden ett ärende om öppen graffitivägg i Nacka. Kultur- och 
fritidsenheten gjorde en ambitiös efterforskning, som baserade sig på Brottsförebyggande 
Rådets skrivelser och exempel från andra kommuner. Tjänstepersonen föreslog en 
välbalanserad lösning med bokningsbara väggar i anslutning till kulturhus. Alliansen 
återremitterade ärendet för yttrande hos Nackas lokala, politiskt tillsatta, 
Brottsförebyggande råd som hänvisade till Tryggare Sveriges rapport. Och Alliansen i 
kulturnämnden kunde rösta nej. I båda tjänsteskrivelser, både den ursprungliga och den 
återremitterade var kultur- och fritidsenhetens förslag till beslut att nämnden skulle rösta ja 
till öppen vägg. Solveig Hollari på myndigheten BRÅ har kritiserat Tryggare Sveriges 
undersökning som ett ovetenskapligt tyckande från en handfull personer. När BRÅ senare 
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samma år presenterade sin slutrapport om lagliga platser för graffiti påvisar de att det 
INTE finns samband mellan öppna väggar och ökad skadegörelse. Den här rapporten har 
Nacka kommun inte vägt in i något beslut hittills. Därför bör ärendet återremitteras. 
Gällande själva sakfrågan är Vänsterpartiets ståndpunkt att det är positivt att låta 
allmänheten uttrycka sig konstnärligt, och att en öppen vägg är ett sammanhang som gör 
skapandet till en gemenskap.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan stöder förslaget om återremiss av ärendet. För att helt kunna stödja denna 
motion så hade den behövts kompletteras med mer konkreta krav så att det blir tydligt vad 
ett ev beviljande av gatukonstprojekt innebär. Vilka väggar kan vara aktuella? Vilket 
underlag behövs för att vid behov lätt kunna ta bort ev klotter etc? Hur ska skötsel och 
tillsyn av gatukonsten bedrivas och vad kostar den delen? Med det sagt så är det positivt att 
riktig gatukonst kan finnas på några platser i Nacka.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Har ni sett hur Örebro kommun arbetar med en öppen konstvägg? Det är en plats där alla 
får måla, vad de vill, när de vill. Vissa sektioner av väggen är bokningsbara för föreningar, 
skola och organisationer. Andra sektioner hålls öppna för vem som helst. Kommunen 
uppmanar deltagarna att fota och tagga målningarna de gjort med #örebroväggen. Sök på 
den hashtaggen så ser ni vilken flora av gatukonst som Örebros kommuninvånare har gjort! 
Senast i maj var det familjesöndag vid väggen. Minst 150 personer, barn och vuxna kom för 
att vara med. Fantastiskt! Varför vill inte Nacka kommuns majoritetspolitiker låta sig 
inspireras och våga fatta beslut om en konstvägg i vår kommun? Varför vill de hindra våra 
kommunmedborgare att utöva denna konstart? Jo, de är rädda för ökad kriminalitet och 
otrygghet. Men den nationella myndigheten Brottsförebyggande rådet har utrett detta sen 
förra gången Kulturnämnden tog ställning till ett liknande förslag om ett plank för laglig 
graffiti år 2016. BRÅs utredning visar att det finns inga samband mellan öppna väggar för 
målning och ökad kriminalitet. Ur Miljöpartiets synvinkel är det alldeles för lättvindigt som 
vår motion avfärdas och läggs till handlingarna. Nej, istället bör Kulturnämnden föreslå 
Kommunfullmäktige att inrätta en öppen konstvägg!” 
 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Sverigedemokraterna vill anföra samma invändningar mot motionens innehåll som mot 
det större och mer komplexa kommunala projektet Wall Street Nacka: kostnaderna för den 
allmänhet som är konstprojektets målgrupp, är för höga i förhållande till de positiva 
effekter som allmänheten kan uppfatta. Dessutom kan man ifrågasätta om gatukonsten 
verkligen gör Nacka vackrare, gatukonst är bara ett finare ord för klotter.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp: 
”Vi gick med på en återremiss enbart för att undvika att en sådan senare skulle ske i 
kommunfullmäktige. Om oppositionen vill få en rapport belyst för att kunna ta ställning, så 
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motsätter inte vi oss det. Vår principiella ståndpunkt har däremot inte ändrats. Vi tycker 
inte att lagliga klotterväggar tillför något i den offentliga miljön.” 
 
- - - - - 
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§ 290 KFKS 2019/246 

Motion – Bidrag till idrottsföreningar 
Motion den 4 mars 2019 av Esa Örmä (SD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen mot bakgrund av att förslaget skulle 
innebära en omotiverad skillnad i fördelningen av fritidsnämndens föreningsbidrag mellan 
lagidrott och individuellt utövad idrott. 

Ärendet 
Motionären från Sverigedemokraterna föreslår att Nacka kommun endast ger 
föreningsbidrag till sport- och idrottsföreningar som håller på med lagidrott, om 
föreningarna åtar sig att alltid låta alla barn upp till t o m 15 års ålder delta i träning och 
tävling på lika villkor. Föreningar som inte vill tillämpa detta får avstå från kommunala 
bidrag.  
 
Att uppställa föreslagna krav för föreningar som har lagidrott skulle innebära en 
omotiverad skillnad jämfört med individuellt utövad verksamhet. Mot bakgrund av detta 
föreslås att motionen avslås. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 139 
Protokollsutdrag från fritidsnämnden den 18 september 2019, § 71 
Tjänsteskrivelse från kultur- och fritidsenheten den 2 juli 2019  
Bilaga 1 Motionen  

Yrkanden 
Esa Örmä (SD) yrkade bifall till motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S) och Sidney Holm 
(MP), bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde arbetsutskottets förslag mot Esa Örmäs yrkande och fann att 
kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Esa Örmä lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Sverigedemokraterna beklagar att kommunstyrelsen avslår vår motion. Motionen är inte 
ideologiskt grundad utan försöker skydda våra barn från mobbning från vissa 
idrottsföreningar. Att ställa individuell idrott mot lagidrott är inte relevant – icke-
mobbningsprinciper kan tillämpas för individuell idrott lika väl, även om fenomenet är 
vanligast i lagidrott där individen ofta försvinner i lagets prestation.”    
 
- - - - - 
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§ 291 KFKS 2019/403 

Motion – Tysta rum för studier och läsning i Nackas 
bibliotek 
Motion den 23 april 2019 av Christina Ståldal m.fl. (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslagen i motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
I motionen föreslås att snarast utreda behovet av tysta platser på Nackas bibliotek som 
anses vara viktigt för studerande i alla åldrar.  
 
Kultur- och fritidsenheten har kännedom om behovet av tysta studieplatser på Nackas alla 
bibliotek och arbetet med att utreda behovet, som pågått under våren 2019, är färdigt. 
Utredningen visar att behovet av studierum är stort i samtliga bibliotek i Nacka.  
 
Efter samråd med båda driftaktörerna kommer kultur- och fritidsenheten under hösten att 
köpa in två stycken mobila studie- och grupprum för placering på Forumbiblioteket och 
Fisksätra bibliotek. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 140 
Protokollsutdrag från kulturnämnden den 24 september 2019 §53 
Tjänsteskrivelse från kultur- och fritidsenheten den 10 juli 2019  
Bilaga 1 Motionen 

Yrkanden 
Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP) och Esa Örmä 
(SD) bifall till den andra att-satsen i motionen. 
 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) bifall till 
motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen behandlade de två att-satserna i motionen var för sig. 
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Ordföranden ställde den första att-satsen i motionen mot arbetsutskottets förslag och fann 
att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
Därefter ställde ordföranden den andra att-satsen i motionen mot arbetsutskottets förslag 
och fann att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig för Nackalistans kommunstyrelsegrupp med följande 
motivering: 
”Glädjande nog så har problemet med bristande utrymmen för studier och läsning och 
tysta miljöer på biblioteken uppmärksammats även i Nacka. Därmed kan Nackalistan som 
skrev motionen förvänta sig en genomarbetad utredning där det framgår vad som behöver 
förändras och tillföras i form av mer lokalyta eller andra resurser. Tyvärr verkar insatsen att 
ha en mobil enhet vara något av en tillfällig insats som inte löser grundproblemet med bl a 
mer lokalyta för studier. Förhoppningsvis ser vi en förbättring framöver av detta men 
tydligen då inte i det nyaste biblioteket som ska färdigställas, Älta bibliotek. Här väljer man 
att passa och inte ange om den mycket trånga ytan ska utökas eller ej. Nackalistan vill att 
Älta bibliotek ska ha en yta som är dimensionerad för dagens och morgondagens utökade 
mängd Ältabor, inte gårdagens.” 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Att det finns möjligheter i bibliotekets miljö till både samtal, diskussioner och tysta 
avskilda rum för studier och läsning är viktigt. Även att behoven tillgodoses redan på 
ritbordet som tjänsteskrivelsen anger. Om så inte är fallet kan det bli ”tysta kuber” som 
placeras in på biblioteket i brist på tysta studierum, bättre lösning än ingen alls men pekar 
på problemet med att lokalerna på många bibliotek inte har tysta rum idag. Lokalernas 
storlek har inte gett möjligheten att prioritera tysta studierum. Nacka bygger och blir större 
och det behöver biblioteken också bli, så planera för tillräckligt stora lokaler från början. 
Då kommer det finnas tysta delar av biblioteket så att alla användningar av biblioteket blir 
möjligt.” 
 
- - - - - 
  



 
33 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 292 KFKS 2019/537 

Motion – Användning av droger i Nackas skolor och 
kommunens ansvar 
Motion den 27 maj 2019 av Esa Örmä (SD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att ett aktivt drogförebyggande arbete redan ingår i såväl 
kommunala som fristående skolors uppdrag utifrån skollagen, läroplaner, arbetsmiljölagen 
och styrande dokument inom kommunen. Kommunfullmäktige noterar även att alla skolor 
redan idag har en möjlighet att utifrån ett brottsförebyggande perspektiv inleda samarbete 
med polisen avseende bland annat narkotikasökning med hundar även om det inte finns 
misstanke om brott. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
Motionär Esa Örmä (SD) vill intensifiera kommunens arbete mot droger i skolan. 
Motionären föreslår att skolorna ska samverka med polisen som ska söka efter gömda 
droger med knarkhundar när skolan är stängd samt att skolorna ska informera elever och 
föräldrar på ett övertygande sätt om riskerna med droger.  
 
Motionen bör avslås eftersom skolans styrdokument och regleringar i arbetsmiljölagen 
uppfyller motionärens krav på det drogförebyggande arbetet. Nacka kommun har antagit 
en strategi, Ett drogfritt Nacka för unga, som anger mål och riktmärken för ett samhälle för 
unga fritt från narkotika och dopning. Rektorerna har ett ansvar för att samverka med 
polisen, till exempel anmälningsplikt om narkotika påträffas inom skolområdet.  
 
Enligt polismyndighetens riktlinjer är det möjligt för skolor att som brottsförebyggande 
åtgärd få skolan genomsökt med narkotikahund, men med vissa förbehåll. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 141 
Protokollsutdrag från utbildningsnämnden den 19 september 2019 § 66 
Tjänsteskrivelse från utbildningsenheten den 3 september 2019  
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Strategi - Ett drogfritt Nacka för unga 
Bilaga 3 Informationsblad till Nackas skolor våren 2019 ”Du vet väl om att…” 

Yrkanden 
Esa Örmä (SD) yrkade bifall till motionen. 
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Mikael Carlsson (NL) yrkade bifall till den andra att-satsen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen behandlade de två att-satserna i motionen var för sig. 
 
Ordföranden ställde den första att-satsen i motionen mot arbetsutskottets förslag och fann 
att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
Därefter ställde ordföranden den andra att-satsen i motionen mot arbetsutskottets förslag 
och fann att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Motionen tar upp ett angeläget ämne. Samtidigt har vi vid flera tillfällen lyft fram behovet 
att göra skolor mer delaktiga i kampen mot narkotika. Vi tycker att motionen likväl 
förslaget till beslutet missar poängen. Vi tycker inte att kampen mot ANDT (Alkohol, 
Narkotika, Doping och Tobak) är upp till varje skola eller en rekommendation till skolor. 
Kommunalt finansierade skolor SKA aktivt delta i detta arbete och redovisa resultatet på 
ett öppet och transparent sätt.” 
 
- - - - - 
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§ 293 KFKS 2019/539 

Motion – Antal barn i Nackas förskolegrupper 
Motion den 27 maj 2019 av Bosse Ståldal och Christina Ståldal (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
 
Kommunfullmäktige avslår motionens förslag om styrning av barngruppernas storlek 
genom bindande reglering av förskolors utformning i detaljplan, eftersom en detaljplan inte 
kan innehålla en sådan detaljerad bestämmelse samt att det finns andra faktorer att väga in 
vid sammansättning av barngrupper. Kommunfullmäktige noterar dock att Skolverkets 
riktmärke för antal barn i respektive barngrupp används tillsammans med andra riktvärden 
och normer vid byggnation och renoveringar av förskolor som stöd i arbetet med att skapa 
lagom stora barngrupper. 

Ärendet 
Motionärerna från Nackalistan föreslår att Nacka kommun i samtliga detaljplaner där det 
byggs förskolor ska ge anvisning om en avdelningsindelning som följer Skolverkets 
riktmärke om barngruppers storlek. Motionärerna föreslår även att kommunfullmäktige ger 
kommunstyrelsen i uppdrag att i samband med t.ex. renoveringar anpassa förskolornas 
utformning så att de stämmer överens med Skolverkets riktmärke om barngruppers storlek. 
 
En detaljplan får inte innehålla fler bestämmelser eller vara mer detaljerad än vad som är 
nödvändigt för att uppnå syftet med planen. Alla bestämmelser i en detaljplan måste ha 
stöd i plan- och bygglag (PBL). Det bedöms att en detaljerad bestämmelse i kommande 
detaljplaner om reglering av avdelningsindelning vid nybyggnation av förskolor inte är 
förenligt med gällande lagstiftning. Motsvarande gäller också skrivningar i 
exploateringsavtal eller avtal om markanvisningar då även dessa ska vara förenliga med 
PBL för att kunna vara ett bindande krav. 
 
Barngruppernas storlek har självklart betydelse för barns trygghet, utveckling och lärande. 
Det är flera faktorer som styr när en barngrupp anses vara lagom stor. Att reglera antal 
barn i barngrupperna på det vis som förslås i motionen skulle riskera att förskolornas 
möjlighet att sätta samman optimala barngrupper begränsas. 
 
Motionen har beretts av miljö- och stadsbyggnadsnämnden och kommunstyrelsens 
verksamhetsutskott. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 142 
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Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret, Välfärd skola och enheten för strategisk 
stadsutveckling den 30 september 2019 
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 10 

september 2019 § 61 
Bilaga 3 Protokollsutdrag från miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 25 september 

2019, § 218 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Helena Westerling (S), Sidney Holm 
(MP) och Tomas Ottosson (V), bifall till motionen. 
 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Gunilla Grudevall-Steen (L) och Karin 
Teljstedt (KD), bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde arbetsutskottets förslag mot Mikael Carlssons yrkande och fann att 
kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag.  

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig för Nackalistans kommunstyrelsegrupp med följande 
motivering: 
”Nackalistan anser att minskade barngrupper i förskolan är det viktigaste vi kan göra att 
öka kvalitén och ge barnen de bästa förutsättningarna för att utvecklas. Många gånger är 
lokalernas utformning något som hindrar mindre barngrupper och vi vill därför att 
kommunen tar ansvar och ser till att de lokaler som byggs följer Skolverkets norm för 
barngrupper.” 
 
Tomas Ottosson reserverade sig för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp med följande 
motivering: 
”Vänsterpartiet har länge drivit frågan att minska grupperna i förskolan i Nacka. Vi har 
gjort det bl. a. genom motioner och i våra budgetförslag. Tyvärr har alliansmajoriteten inte 
velat lyssna på det örat. Så inte heller nu när Nackalistan lägger en motion med en idé om 
hur man skulle kunna försäkra sig om förutsättningar för mindre grupper. Mot den 
bakgrunden så reserverar jag mig.” 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Även om Skolverkets riktvärden är ett något trubbigt verktyg som egentligen inte säger 
något om personaltäthet så är grupper med många barn ett problem i sig, särskilt för 
mindre barn som är mer otrygga ju fler relationer de tvingas ha under en dag. Miljöpartiet 
har genom åren föreslagit olika sätt att minska barngrupperna och i våra senaste budgetar 
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avsatt riktade resurser just för att minska barngrupperna, som vår enskilt största satsning. 
Vi ser denna motion som ytterligare ett försök att minska gruppstorleken och göra 
vardagen bättre för barnen som värd att pröva och utvärdera.” 
 
Karin Teljstedt (KD) lät anteckna följande för Kristdemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Även Kristdemokraterna är oroade över att barngrupperna i vissa fall är alldeles för stora. 
Att som litet barn få tillhöra en förskolegrupp som är liten nog för att man ska bli sedd ska 
inte vara en riktlinje, det ska vara en rättighet. Varje förskola måste aktivt arbeta med frågan 
om barngruppernas storlek, men även sammansättning, miljö osv. Politikens roll bör dock 
inte vara att detaljstyra alltför mycket och därmed riskera att försvåra, utan att möjliggöra 
lösningar.” 
 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Vi yrkade bifall till tjänsteskrivelsen för att förslagen i motionen stred mot lagar. För 
övrigt håller vi med motionären att barngrupperna är för stora, vilket leder till att barnen 
och personalen far illa.” 
 
- - - - - 
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§ 294 KFKS 2019/538 

Motion – Skolan som trygg arbetsplats 
Motion den 27 maj 2019 av Esa Örmä (SD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom det är rektor på varje skola, och 
ytterst skolans huvudman, som ansvarar för att bedöma behovet av trygghetsskapande 
åtgärder och, i förekommande fall, att åtgärder som skolan vidtar implementeras på ett sätt 
som är förenliga med kraven i dataskyddsförordningen. 

Ärendet 
Motionären från Sverigedemokraterna föreslår att samtliga Nackas skolor låses för 
obehöriga genom att dessa ska utrustas med elektroniskt inpasseringssystem byggt på 
personligt inpasseringsmedel. 
 
Skolorna arbetar förebyggande med att identifiera och åtgärda risker och upprätta rutiner 
för olika händelser som kan påverka barn, elevers och personals säkerhet. Fysiska lås och 
inpasseringssystem är ingen garanti för att obehöriga inte kan ta sig in i skolan utan kan 
istället skapa osäkerhet och otrygghet. Varje enskild skola behöver ta beslut om införande 
av elektroniskt inpasseringssystem på grundval av den geografiska placeringen samt 
resultatet från riskbedömningarna i det systematiska kvalitetsarbetet. Ansvaret för 
trygghets- och säkerhetsarbetet ska bedrivas på respektive skola och det bör därför vara 
valbart för samtliga skolor att investera i kostsamma och administrativt krävande 
elektroniska inpasseringssystem. 
 
Dataskyddsförordningen medför att det finns begränsningar kring användningen av 
elektroniska inpasseringssystem i skolor. 
 
Förslagen i motionen har beretts av kommunstyrelsens verksamhetsutskott och 
utbildningsnämnden. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 143 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 1 augusti 2019 
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Protokollsutdrag utbildningsnämnden den 19 september 2019 §65 
Bilaga 3 Protokollsutdrag kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 10 september 

2019 §62 
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Yrkanden 
Esa Örmä (SD) yrkade bifall till motionen. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till 
arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde arbetsutskottets förslag mot Esa Örmäs yrkande och fann att 
kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag.  
 
- - - - - 
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§ 295 KFKS 2019/582 

Motion – Socialt bokslut till årsredovisning 
Motion den 17 juni 2019 av Amanda Sandholm m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen, eftersom mål och budget är kommunens 
verktyg för att styra verksamheten och i detta finns sociala mål uppsatta som följs upp i 
årsbokslutet. Kommunfullmäktige noterar att delar av det som motionärerna efterfrågar 
redan görs idag eller är påbörjat för att ytterligare förbättra arbetet med att följa social 
hållbarhet ur olika perspektiv. 

Ärendet 
I motionen föreslås att kommunen kompletterar årsredovisningen med följande fem 
perspektiv; delaktighet och inflytande, jämställdhet, integration, tillgänglighet och jämlik 
hälsa. Genom att lyfta fram såväl goda exempel, som statistik och en fördjupad analys kan 
det ges en bild av kommunens, de olika kommundelarnas och kommuninvånarnas 
utveckling. 
 
Stadsledningskontoret föreslår att förslaget i motionen avslås, eftersom mål och budget är 
kommunens verktyg för att styra verksamheten och i detta finns sociala mål uppsatta som 
följs upp i årsbokslutet. Det ska även noteras att delar av det som motionärerna efterfrågar 
redan görs idag eller är påbörjat genom arbetet med ”Agenda 2030” och dess 17 
hållbarhetsmål. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 144 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 30 september 2019 
Bilaga 1 Motionen 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Mikael 
Carlsson (NL) och Sidney Holm (MP), att motionen bifalles på så sätt att kommunstyrelsen 
arbetar med att integrera motionens förslag i arbetet med en Agenda 2030-anpassad 
styrmodell. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde arbetsutskottets förslag mot Khashayar Farmanbars yrkande och fann 
att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Det saknas ett samlat socialt perspektiv både i Mål och budget och i årsredovisningen. 
Dessa dokument innehåller naturligtvis en mängd sociala frågor som bla delaktighet, 
jämställhet och demokrati. Det som saknas är en samlad analys av nuläge och vad som 
behöver göras för framtiden för att förbättra den sociala situationen för nackborna. 
Vänsterpartiet vidhåller behovet av ett samlat dokument i årsbokslut och mål och budget.” 
 
- - - - - 
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§ 296 KFKS 2019/583 

Motion – Införandet av ett öppet och sökbart diarium 
Motion den 17 juni 2019 av Khashayar Farmanbar m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige bifaller motionen såtillvida att 
kommunstyrelsen får i uppdrag att genomföra en förstudie för att utreda förutsättningar 
för ett öppet och sökbart diarium i Nacka kommun. 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunstyrelsen får i uppdrag att påbörja arbetet med 
införandet av ett öppet och sökbart diarium i Nacka. 
 
I kommunens diariehanteringssystem Platina finns möjlighet att publicera ärenden i ett 
tillhörande webbdiarium. Det kan konstateras att det finns goda skäl att genomföra en 
förstudie för att utreda vilka förutsättningar som finns i dagsläget för att införa ett öppet 
diarium på kommunens hemsida. Ett öppet och sökbart diarium ligger även väl linje med 
kommunens vision om öppenhet och mångfald samt pågående arbete med att införa en 
digital nämndprocess. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019, § 145 
Tjänsteskrivelse från administrativa kundserviceenheten den 1 oktober 2019 
Bilaga 1 Motionen 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag.  
 
- - - - - 
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§ 297 KFKS 2017/77 

Gatukostnadsutredning för Solbrinken-Grundet, Boo, 
Nacka kommun 
Beslut om granskning 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ställa ut gatukostnadsutredning för Solbrinken-Grundet för 
granskning. 

Ärendet 
Gatukostnadsutredningen för Solbrinken-Grundet syftar till att fördela kostnaderna för 
anläggningsarbeten mellan fastigheterna som berörs av kommunens upprustning av allmän 
platsmark i och med genomförandet av detaljplan Solbrinken-Grundet. Gatukostnads-
utredningen har varit ute på två samråd och föreslås nu ställas ut för granskning.  
 
Total kostnad för projektering och utförande av allmänna anläggningar i området beräknas 
uppgå till 86,4 miljoner kronor i 2019 års kostnadsläge. Kostnadstaket för 
gatukostnadsuttag föreslås vara 75,1 miljoner kronor, parkåtgärder för 7,8 miljoner kronor 
föreslås jämkas och 3,5 miljoner kronor finansieras genom samordningsvinster med VA-
kollektivet. Förslaget innebär att gatukostnadsersättningen för en fastighet med andelstal 
1,0 (befintlig obebyggd tomt) uppgår till 241 300 kronor.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 168 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 11 september 2019 
Bilaga 1  Gatukostnadsutredning Solbrinken-Grundet, inför granskning 
Bilaga 2  Illustrationskarta, bilaga 1 till gatukostnadsutredningen 
Bilaga 3  Fastighetsförteckning, bilaga 2 till gatukostnadsutredningen 
Bilaga 4 Kategorier och andelstal, bilaga 3 till gatukostnadsutredningen 
Bilaga 5  Omfattningsbeskrivning, bilaga 4 till gatukostnadsutredningen 
Bilaga 6  Samrådsredogörelse 2, bilaga 5 till gatukostnadsutredningen 
Bilaga 7 Mer om gatukostnader, bilaga 6 till gatukostnadsutredningen 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Mikael Carlsson (NL) yrkade att förslaget avslås. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde stadsutvecklingsutskottets förslag mot avslag och fann att 
kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan motsätter sig och yrkar avslag på gatukostnadsutredningen och Nackas 
tillämpande av gatukostnader. Det är en extraskatt av de boende där fastighetsägarna själva 
ska artikulera ett behov av nya och ofta dyra gator som kommunen tillhandahåller. EU-
rätten har kritiserat Sveriges tillämpning av dessa kostnader och inte minst Nackas. Så har 
också svenska jurister gjort. I praktiken är det en extraskatt för redan befintliga vägar. Att 
värdet av fastigheterna ökar är inget som ska användas som argument för kommunen och 
har inte med byggandet av vägar att göra, lika lite som om en persons förmögenhet ökar av 
någon anledning. Det är nonsens med denna icke-bevisade värdeökning enligt flera 
fastighetsmäklare som Nackalistan har konsulterat. Vad som höjer ett värde på en fastighet 
är tillkomsten av kommunalt VA, vilket är en helt annan sak.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan yrkade avslag på hela förslaget, vilket innebär att de tycker att skattebetalarna 
ska stå för de 75 miljoner kronorna det kostar att göra det möjligt med nya byggrätter och 
bättre vägar. Vi ser fram emot att se att de också finansierar detta i sitt kommande 
budgetförslag.  Vi moderater vill se till att gatukostnaderna blir så låga som möjligt, men 
tyvärr är de nödvändiga. Det handlar om rättvisa mot andra, både flerbostadshus och de 
som tidigare betalat i gamla sommarstugeområden, och om att detta är en förutsättning för 
att kunna tillåta utbyggnad av sommarstugorna och bli av med både trånga bostäder, dåligt 
dricksvatten och dåliga vägar. Kommunen ska självklart stå för det som är allmänna 
intressen, som t ex extra bredd på bussgator, och strandpromenader och allmänna bad. Vi 
vill också att man har generösa möjligheter till avbetalning och anstånd.” 
 
Helena Westerling (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Socialdemokraterna har sedan 2014 krävt en konsekvensutredning för övergång till 
gemensam finansiering av vägarna, samt att de boende i de områden som idag har enskilt 
huvudmannaskap för vägarna ska ha möjlighet att erbjudas kommunal borgen för lån till 
vägavgifterna, för att pragmatiskt komma närmare ett system enligt likviditetsprincipen.” 
 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Innan man säljer kan man inte tillgodogöra värdeökningen av sin fastighet och därför vill 
vi i Miljöpartiet genomföra en del förändringar i kommunens gatukostnadspolicy. Vi vill 
också genomföra en förändring i hur avgiften ska kunna fördelas bättre med tanke på 
bostäder som tillkommer eller skulle kunna tillkomma i efterhand.” 
 
- - - - - 
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§ 298 KFKS 2004/557 

Barnhemsvägen, Skuru 
Projektavslut 9183 

Beslut 
Kommunstyrelsen godkänner slutrapport för stadsbyggnadsprojekt 9183, Barnhemsvägen. 
Informationen i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och stadsbyggnadsnämnden och 
natur- och trafiknämnden. 
 
Nettoinvesteringar ska aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden. 

Ärendet 
Inom projektet har en detaljplan upprättats som gett exploatören SSM möjlighet att 
uppföra bostäder i 6 grändhus, 8 radhus och 61 lägenheter i flerbostadshus. Inom 
kvartersmaken finns lekplatser och öppna ytor som ägs och sköts av 
bostadsrättsföreningar. Bostäderna stod klara 2008. 
 
En allmän gång- och cykelväg har byggts längs med bastusjön och vidare under 
Värmdöleden, väg 222, för att skapa en säker väg för gående och cyklister. SSM har 
bekostat delar av gång- och cykelvägen. Gång- och cykelvägen blev klar 2012. 
 
SSM och projektet har under knappt 10 års tid förhandlat och försökt hitta nya lösningar 
på ett fåtal återstående anmärkningar i slutbesiktningen och punkter i exploateringsavtalet 
som SSM underlät att uppföra under genomförandet. I efterhand har förutsättningarna 
ändrats så att de ursprungliga anläggningarna inte har varit möjliga att uppföra. Under slutet 
av 2018 blev det sista åtagandet uppfyllt av SSM och godkänt av projektet varmed projektet 
kan avslutas.  
 
Projektets ekonomiska resultat blev -3,6 miljoner kronor.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 169 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 21 augusti 2019 
Bilaga 1: Ärendeöversikt, karta 
Bilaga 2:  Slutrapport  

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - -  
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§ 299 KFKS 2017/974 

Stadsbyggnadsprojekt för bostäder, förskoleplatser, 
stadsgata samt detaljplan, Birkaområdet, centrala Nacka 
Revidering av startpromemoria för projekt 9262 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att anta den reviderade startpromemorian för Birkaområdet, 
som innebär att inriktningen är att pröva en byggnation om högst 1 200 lägenheter i 
planarbetet. Inom ramen för detta bör det prövas om den högre bebyggelsen i huvudsak 
kan placeras i områdets utkanter. Den inriktning om särskild hänsyn till kulturmiljön, som 
kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott angav 2018-03-13, gäller fortfarande. 
Kulturhistoriskt värdefulla byggnader ska bevaras och kommande bebyggelse bör 
gestaltningsmässigt knyta an till de värdefulla byggnaderna från tidigt 1900-tal med 
glasverandor, spröjsade fönster och träfasader. 

Ärendet 
Ett förslag till ny reviderad startpromemoria har tagits fram för stadsbyggnadsprojekt 
Birkaområdet. Antagande av den reviderade startpromemorian innebär att den ersätter den 
tidigare startpromemorian och tillhörande beslut taget i kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott den 13 mars 2018 §36.  
 
Stadsbyggnadsprojektets Birkaområdets övergripande syfte är att möjliggöra för nya 
bostäder och förskoleplatser i en attraktiv stadsmiljö och kollektivtrafiknära läge, samt att 
bidra till välfungerande kopplingar för cyklister, fotgängare samt för buss och bil, i centrala 
Nacka. Projektets mål är bland annat 1 200 nya bostäder samt omkring 280-320 
förskoleplatser. Kommunen kommer i projektet anvisa kommunal mark för byggnation av 
bostäder och eventuellt förskola. Målsättningen är att projektet ska resultera i ett 
ekonomiskt överskott. 
 
Förutom redaktionella ändringar har, i huvudsak, följande revideringar gjorts i den nya 
startpromemorian: 

• Målet om antalet bostäder har ändrats från 600-900 till totalt 1 200 stycken. 
• Antalet bostäder på kommunal mark har ändrats från 150 till 250 
• Målet om antalet förskoleplatser har ändrats från 240-300 till omkring 280-320 

stycken. 
• Lydelse om gemensamt garage för de boende har utgått 
• Lydelse om att möjliggöra stationär sopsug har lagts till.  
• Lydelse om att en ny tvärförbindelse mellan Blomstervägen och Birkavägen är en 

förutsättning för framkomligheten vid tunnelbanebygget, har utgått. 
• Utförligare texter angående riktlinjerna för hållbart byggande (MSN 21 november 

2012, § 296) har strukits då de går att läsa på kommunens hemsida. 
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• Målet om en god ljudmiljö har strukits då detta regleras på annat håll genom 
lagkrav. 

 
Vid kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskotts sammanträde den 24 september 2019 
överlämnades ärendet till kommunstyrelsen för avgörande, med stöd av § 10 i 
kommunstyrelsens reglemente. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från planenheten och exploateringsenheten Nacka stad den 13 september 
2019, reviderad den 25 oktober 2019 
Bilaga 1 Startpromemoria, reviderad den 25 oktober 2019 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 mars 2018, § 36 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 24 september 2019, § 166 

Yrkanden 
Gunilla Grudevall-Steen (L) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Karin 
Teljstedt (KD) och Helena Westerling (S), bifall till följande förslag: 
”Kommunstyrelsen beslutar att anta den reviderade startpromemorian för Birkaområdet, 
som innebär att inriktningen är att pröva en byggnation om högst 1 200 lägenheter i 
planarbetet. Inom ramen för detta bör det prövas om den högre bebyggelsen i huvudsak 
kan placeras i områdets utkanter. Den inriktning om särskild hänsyn till kulturmiljön, som 
kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott angav 2018-03-13, gäller fortfarande. 
Kulturhistoriskt värdefulla byggnader ska bevaras och kommande bebyggelse bör 
gestaltningsmässigt knyta an till de värdefulla byggnaderna från tidigt 1900-tal med 
glasverandor, spröjsade fönster och träfasader.” 
 
Sidney Holm (MP) yrkade att ärendet återremitteras. 
 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Esa Örmä (SD) och Mikael Carlsson 
(NL), i första hand att ärendet återremitteras och i andra hand avslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först återremissyrkandet mot avslag och fann att kommunstyrelsen 
avslog återremissyrkandet. 
 
Därefter ställde ordföranden Gunilla Grudevall-Steens yrkande mot avslag och fann att 
kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Gunilla Grudevall-Steens yrkande. 

Reservationer 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
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Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Birkaområdet har flera byggnader värda att bevara. Dessa ska vi vara rädda om. Samtidigt 
är det klokt med fler bostäder och verksamheter i centrala delarna av Nacka och i nära 
anslutning till kollektivtrafik och tunnelbana. I detta fall har en kraftig majoritet av de 
berörda hushållen kontaktat kommunen med önskan om att omvandla många av husen till 
flerbostadshus. I det läget är det klokare att ta ett helhetsgrepp så att inte varje hustomt blir 
ett eget frimärke utan vi får en sammanhängande bebyggelse som också tar hänsyn till 
viktiga kvaliteter som tillgänglighet, utformning, grönområden och mer. Från vårt 
perspektiv är det viktigt att Nacka bygger fler bostäder med små lägenheter, företrädesvis 
hyreslägenheter, som kan användas av en bred målgrupp som småbarnsfamiljer, 
nyexaminerade studenter och andra. Vi har svårt att ta ställning till enbart en siffra om 1200 
bostäder, då kommunen inte styr antalet bostäder utan byggrätter i form av BTA. Det 
yrkande som vi ställer oss bakom syftar på att lyfta fram möjligheten av en lägre 
exploateringstakt också, vilket utskottets förslaget inte gjorde. Det är viktigt att den nya 
bebyggelsen utformas så att den tar hänsyn till de byggnader som ska bevaras, så att de inte 
överskuggas. Det är också värt att påpeka att det vi inte kommer att ställa oss bakom någon 
liknande förändring i andra områden som exempelvis Storängen, Vikdalen eller Nysätra.” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Sverigedemokraterna anser att det berörda villaområdet har stora kulturvärden varav bara 
en liten del kan bevaras till tiden efter exploatering i större skala. Om ingen annan utväg än 
exploatering finns, så vill Sverigedemokraterna anbefalla det skonsammare och 
småskaligare alternativ som anges i utredningar av frågan, med 600 bostäder totalt som 
slutresultat.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Vänsterpartiet yrkade på återremiss för att komplettera beslutsmaterialet om vad som är 
annorlunda som gör att 1200 lägenheter ska prövas i Birkaområdet mot tidigare start PM 
på 600-900.  
Det är många synpunkter på Start PM och fortsatt planarbete, från Vänsterpartiet.  
Från förra start pm:et KSSU 180313 -Vänsterpartiet vill inte att Birkaområdet exploateras i 
den utsträckning som varken exploatören vill eller som framförs i start-PM:et. ”Det är inte 
rimligt att både kulturhistoriska värden och gröna dito åsidosätts för att en exploatör (eller 
här i praktiken ett stort antal enskilda exploatörer) vill tjäna så mycket pengar som möjligt. 
Området längs Birkavägen är särskilt skyddsvärt med de gamla byggnaderna och den miljö 
de finns i. Däremot har v inget emot en högre exploateringsgrad i områdets östra del”. 
Samma gäller idag, speciellt som det planeras för upp till en fördubbling av antalet 
lägenheter.  
Den kommunala marken anser V markanvisas med tomträtt och bebyggs med hyresrätter. 
Förskoleplatserna ökas i det omarbetade start pm:et till 320 st. och V. vill i det här tidiga 



 
49 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

skedet peka på barnens grundläggande behov av ytor, både inomhus och utomhus för lek 
och utveckling. 320 barn på förhoppningsvis 2 förskolor kommer kräva utrymme, som bäst 
planeras i starten så att barnens behov av bra kvalitet inte prioriteras bort till förmån för 
andra ekonomiskt mer inkomstbringande intressen.  
Anslutningsväg till Ryssbergen med tillhörande ökade trafikströmmar är vänsterpartiet 
negativ till. Ryssbergen bör inte byggas överhuvudtaget och en större väg genom Birka 
området för trafik från Ryssbergen utgår. Naturreservat är bättre planering för Ryssbergen 
och en entré till det eventuellt kommande naturreservatet kan vara bra att planera för. Det 
blir även en attraktiv utemiljö för de 320 förskolebarnen.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan välkomnar namninsamlingen från de många engagerade personer som inte vill 
att Nacka byggs sönder i sina mest karakteristiska och värdefulla delar. Nackalistan vill 
också bygga men med betydligt större urskiljning och med besparande av fina, 
bevarandevärda karaktärsområden som Birka. Då man lokaliserade t-baneuppgången i 
närheten av Birkaområdet så gavs, medvetet eller omedvetet, en signal till intresserade 
byggherrar att engagera sig för att exploatera detta område så att Nacka kunde leva upp till 
tunnelbaneavtalets krav på tillräcklig mängd närbelägna bostäder. Det kommer att förstöra 
en del av Nackas själ och historiska arv och karaktär. Att bibehålla några hus i 
sammanhanget är inte ett alternativ vilket de instanser som bevarar värdefulla områden 
som detta har insett. Nackalistan motsätter sig exploateringen av Birka och anser att 
historiens dom kommer att bli hård över de partier som tog detta beslut.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Miljöpartiet anser inte att vi fått tillräckligt med underlag för att kunna besluta om ett nytt 
reviderat start-PM med utökad exploatering av Birkaområdet. Dessutom finns det stora 
oklarheter och motstridiga uppgifter i det beslutsmaterial vi har att fatta beslut på.” 
 
- - - - - 
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§ 300 KFKS 2019/559 

Avtalssamverkan med Värmdö och Vaxholm angående 
överförmyndarverksamhet 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun ska samverka med Värmdö och 
Vaxholm kommuner avseende överförmyndarverksamheten, i enlighet med 
tjänsteskrivelsen daterad den 25 augusti 2019, reviderad den 24 september 2019.  

 
Beslutet är villkorat av att Värmdö och Vaxholm kommuner beslutar om 
samverkan i enlighet med de ramar och förutsättningar som beskrivs i 
tjänsteskrivelsen. 
 

2. Kommunstyrelsen beslutar att ge arbetsmarknadsdirektören i uppdrag att ingå 
samverkansavtal med Värmdö och Vaxholm kommuner enligt beslutspunkt 1. 
 

Ärendet 
Värmdö och Vaxholms kommuner har avtal om samverkan i gemensam 
överförmyndarnämnd sedan 2011. Under våren 2019 har en förfrågan riktats till Nacka 
kommun om utredning av avtalssamverkan inom myndighetsutövning för 
överförmyndarverksamheten, i syfte att minska sårbarhet och kvalitetsrisker, och samtidigt 
uppnå en högre kostnadseffektivitet. Den praktiska innebörden av samverkan är att 
tjänstemännen arbetar på uppdrag av både Värmdö/Vaxholm överförmyndarnämnd och 
Nacka överförmyndarnämnd inom den myndighetsutövning som är möjlig att delegera. 
 
Vid sitt sammanträde den 24 april 2019 gav överförmyndarnämnden i Nacka 
arbetsmarknadsdirektören i uppdrag att utreda möjligheterna till den föreslagna 
avtalssamverkan. Föreliggande ärende har sedan beretts av överförmyndarnämnden vid 
sammanträde den 19 september 2019 (ÖFN 2019/15). 
 
Utredningen redovisar ett antal förutsättningar för framgångsrik samverkan, en risk- och 
konsekvensanalys inklusive en åtgärdsplan för de risker som bedöms kunna ha betydande 
påverkan på verksamhet och/eller organisation. Överförmyndarenheten bedömer att 
avtalssamverkan kommer att leda till minskad sårbarhet, högre kvalitet och högre 
kostnadseffektivitet i myndighetsutövningen för båda överförmyndarnämnderna efter en 
inledande övergångsperiod. Övergångsperioden innefattar till exempel sammanslagning av 
organisation och verksamhet, översyn av styrdokument och harmonisering av 
handläggning. I aktuellt ärende beskrivs ramar och förutsättningar för samverkan och 
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utifrån dessa kommer parterna teckna ett avtal för att reglera villkoren för samverkan. Det 
föreslås att arbetsmarknadsdirektören ges delegation att teckna aktuellt avtal. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 128 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och överförmyndarenheten den 25 augusti 
2019, reviderad den 24 september 2019 
Bilaga 1 Protokollsutdrag från överförmyndarnämnden den 19 september 2019 §40 
Bilaga 2 Risk- och konsekvensanalys 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkar bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 301 KFKS 2019/495 

Revidering av kommunstyrelsens instruktion och 
delegationsordning 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att revidera kommunstyrelsens instruktion och 
delegationsordning i enlighet med stadsledningskontorets tjänsteskrivelse daterad 
den 14 oktober 2019 med följande ändring: 
- Delegationspunkt 7.16 ändrar numrering till 3.8. 
-  Delegationspunkt 7.17 ändrar numrering till 4.3 och orden ”inom ramen för 

beslutade för beslutade investering- och/eller exploateringsåtgärder” stryks.  
 

2. Kommunstyrelsen beslutar att instruktionen och delegationsordningen gäller från 
den 1 november 2019. 

Ärendet 
Kommunstyrelsens instruktion och delegationsordning föreslås genomgå vissa justeringar. 
Föreslagna ändringar består i huvudsak i att delegationsordning och instruktion separeras 
till två separata styrdokument. I delegationsordningen införs strukturella ändringar samt 
nytt innehåll och struktur för beslut inom upphandlingsområdet. Den senare ändringen 
innebär i korthet att beslut inom upphandlingsområdet delas in i områdena Upphandling och 
Upphandling av IT-tjänster/system med höjda beloppsgränser och med fokus på beslutet att 
inleda upphandling. Föreslagna ändringar inom upphandlingsområdet motiveras bland 
annat av digitaliseringsstrategin som antogs av kommunfullmäktige den 23 april i år i syfte 
att möjliggöra en mer sammanhållen och kostnadseffektiv digitalisering. I övrigt innebär 
förslaget ett antal tillkommande beslutspunkter och revidering av några befintliga  
beslutspunkter i delegationsordningen. I instruktionen föreslås revideringar bland annat 
med anledning av den nya enheten stadsledningskontorets stab och förtydligande av olika 
befattningars ansvar.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 130 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 2 oktober 2019, reviderad den 14 oktober 
2019 
Bilaga 1  Gällande instruktion och delegationsordning för kommunstyrelsen 
Bilaga 2  Förslag till reviderad delegationsordning för kommunstyrelsen 
Bilaga 3 Förslag till reviderad instruktion för kommunstyrelsen 
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Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Gunilla Grudevall-Steen (L), bifall till 
arbetsutskottets förslag med följande ändring: 
- Delegationspunkt 7.16 ändrar numrering till 3.8. 
- Delegationspunkt 7.17 ändrar numrering till 4.3 och orden ”inom ramen för beslutade för 
beslutade investering- och/eller exploateringsåtgärder” stryks. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), att 
beloppsgränsen för att tjänstepersonerna ska inleda upphandling på delegation ska vara på 
5 miljoner kronor istället för 10 miljoner kronor. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde Khashayar Farmanbars yrkande mot avslag och fann att 
kommunstyrelsen avslog yrkandet. 
 
Därefter beslutade kommunstyrelsen i enlighet med arbetsutskottets förslag med den 
ändring som yrkats av Mats Gerdau. 

Reservationer 
Khashayar Farmanbar reserverade sig för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp med 
följande motivering: 
”Det nya förslaget är bra. Att separera delegationsordning och instruktioner ger större 
tydlighet. Också den nya strukturen och numreringen ger bättre överblick och tydlighet. 
Överlag är förändringarna positiva och bra. Dock föredrar vi att beloppsgränsen för att 
tjänstepersonerna ska inleda upphandling på delegation ska vara på 5 miljoner kronor 
istället för 10 miljoner kronor. Det ger politiken bättre möjligheter att vara delaktiga i 
besluten och kunna stå till svars inför medborgarna.” 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Sverigedemokraterna anser att föreslagen delegation är obetänkt. Den ger allt för stor 
makt till tjänstemän, och lämnar speciellt oppositionen utanför besluten. Summorna i 
gränsbeloppen borde vara mindre.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan vill inte höja delegationsnivån till högre än 5 miljoner kr för tjänstemän och 
delar socialdemokraternas syn i detta ärende. Det är fortsatt viktigt att politikerna får mesta 
möjliga insyn och påverkansmöjlighet så att de kan stå till svars inför medborgarna. 
Detsamma gäller inte gruppen tjänstemän som är opolitiska.” 
 
- - - - - 
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§ 302 KFKS 2019/825 

Ramar och förutsättningar för att inleda upphandling av 
vikarier till förskola och skola 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att inleda upphandling av vikarier till förskola och skola i 
enlighet med tjänsteskrivelsen daterad den 30 september 2019. 

Ärendet 
Då befintligt avtal för förmedling av vikarier till förskola och skola löper ut 2020-05-30 
föreslås att en ny upphandling inleds med syfte att teckna nytt avtal. Upphandlingen 
föreslås omfatta behöriga och obehöriga vikarier som ska ersätta ordinarie personal i 
kommunens förskolor och skolor vid tillfällig eller planerad frånvaro. Upphandlingen 
föreslås delas upp i två anbudsområden, vikarier till förskola samt vikarier till grundskola + 
gymnasiet med tilldelning av en leverantör till respektive anbudsområde. Befintligt avtal 
omsatte år 2018 cirka 7,4 miljoner kronor och cirka 30 000 timmar avropades. 
Upphandlingen föreslås genomföras som ett öppet förfarande inom ramen för offentlig 
upphandling med en prisnivå per timme fastställd av kommunen där utvärdering sker 
baserat på kvalité. Nytt avtal föreslås löpa om två år och innehålla två förlängningsoptioner 
a´ 1 år. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 15 oktober 2019, § 68 
Tjänsteskrivelse från Välfärd skola och inköpsenheten den 30 september 2019 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med verksamhetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Det är viktigt att våra förskoleverksamheter får goda möjligheter till vikarier när behov 
uppstår. Vi känner viss oro över den risk som tjänsteskrivelsen tar upp med att använda 
enbart ett bolag och vad som händer om det bolaget fallerar. På utskottet lyftes 
argumentationen att denna lösning också ger ett bolag möjlighet att hålla en så pass hög 
bemanning för att kunna bidra vid behovstopparna.” 
 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”I första hand ser Vänsterpartiet helst att det finns egen vikariepool inom kommunen. Det 
fungera så i skolan berättar Einar Fransson och att det bara avropas när de egna 
vikarieresurserna inte räcker, det är positivt enligt oss. I upphandlingen anser vänsterpartiet 
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att det ska vara ett villkor med kollektivavtal eller liknande. Även att den som vikarierar i 
skola eller äldreomsorg har meddelarskydd som sina kommunanställda kollegor.” 
 
- - - - - 
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§ 303 KFKS 2019/891 

Ramar och förutsättningar för att inleda upphandling av 
bemanning – vårdpersonal 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att inleda upphandling av Bemanning- vårdpersonal i enlighet 
med tjänsteskrivelsen daterad den 1 oktober 2019. 

Ärendet 
Upphandlingen avser att täcka kommunernas behov av externa bemanningstjänster för 
vårdbiträden, undersköterskor, sjuksköterskor och skolsköterskor. Bemanningstjänsterna 
ska täcka kortare och eller längre period, hela dygnet och årets alla dagar 
Avtalet avser att gälla från februari 2020 till och med januari 2022 med möjlighet till 
förlängning två gånger med 12 månader i taget. 
 
Krav som föreslås ställas på leverantören omfattar att de ska ha varit verksamma inom 
anbudsområdet och de har erforderlig kompetens, erfarenhet och kapacitet för att utföra 
uppdraget. De ska kunna redovisa två referensuppdrag där sjukskötersketjänster har hyrts 
ut. De ska ha vederbörliga tillstånd och följa angivna lagar och föreskrifter. 
Utvärdering sker på ställda ska krav samt därefter lägsta anbudspris. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 15 oktober 2019, § 69 
Tjänsteskrivelse från Välfärd samhällsservice, Välfärd skola och inköpsenheten den 1 
oktober 2019 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med verksamhetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
  



 
57 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 304 KFKS 2019/950 

Avauktorisation och nedläggning av Nacka seniorcenter 
Älta 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att lägga ner Nacka seniorcenter Älta och att Välfärd 
samhällsservice för den verksamheten ska säga upp auktorisationen som anordnare 
av särskilt boende för äldre. Auktorisationen sägs upp senast den 31 oktober 2019. 
Uppsägningstiden är 6 månader och verksamheten kommer att upphöra under 
2020. 
 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

Ärendet 
Välfärd samhällsservice har i uppdrag att driva verksamheter med hög kvalitet och hållbar 
ekonomi och strävar efter att alla affärsområden tillgodoser de krav och lagar som gäller för 
respektive del. Nacka seniorcenter Älta är affärsområde Äldreomsorgs minsta seniorcenter 
med enbart 18 lägenheter. Arbetsmiljöverket har meddelat ett beslut att förbjuda 
kommunen vid vite om en miljon kronor (1 000 000 kr) att efter den 1 oktober 2020 
bedriva omvårdnadsarbete på Nacka Seniorcenter Älta om inte fritt arbetsutrymme om 0,8 
meter är uppfyllt på brukarnas toaletter/hygienutrymmen. Kammarrätten i Stockholm har i 
dom, den 24 september 2019, avslagit kommunens överklagan av förbudet och 
föreläggandet. Verksamhetens placering och utformning gör det även svårt för personer 
med begränsad rörelseförmåga att ta sig till uteplatser eller att lämna boendet utan stöd av 
personal. Verksamheten har även sjunkande resultat i kvalitetsmätningar vad gäller bland 
annat nöjdhet. Verksamheten har även under flera år dragits med underskott och trots 
många försök att komma tillrätta med ekonomin fortsätter verksamheten visa negativt 
resultat. Ett större äldreboende möjliggör bättre förutsättningar till effektiv bemanning, 
samnyttjande av resurser och därmed en mer hållbar verksamhet. För att få en ekonomi i 
balans i affärsområde Äldreomsorg som helhet föreslår Välfärd samhällsservice att 
seniorcenter Älta avvecklas. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 15 oktober 2019, § 72 
Tjänsteskrivelse från Välfärd samhällsservice den 14 oktober 2019  

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade bifall till verksamhetsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med verksamhetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp: 
”Arbetsmiljöverket har förbjudit verksamheten vid Älta Seniorcenter pga att det är för kort 
avstånd mellan toalettstolen och väggen (det är bara 72 och inte 80 centimeter!). Ingen har 
klagat på detta förhållande, vare sig de boende, personalen som arbetar där eller de fackliga 
representanterna. Självklart ska faktiska arbetsmiljöproblem åtgärdas. Men det är rent 
absurt att Arbetsmiljöverket i praktiken tvingar fram en nedläggning av detta äldreboende 
pga av problem som inte finns i verkligheten utan bara i deras regelböcker. Detta agerande 
trotsar allt sunt förnuft.” 
I ovanstående protokollsanteckning instämde Johan Krogh (C) för Centerpartiets 
kommunstyrelsegrupp, Karin Teljstedt (KD) för Kristdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp, Sidney Holm (MP) för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp samt 
Mikael Carlsson (NL) för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
Gunilla Grudevall-Steen (L) lät anteckna följande för Liberalernas kommunstyrelsegrupp: 
”Nu försvinner ett äldreboende i centralt läge i Nacka. Tyvärr på grund av stelbenta regler 
hos Arbetsmiljöverket. Liberalerna har i flera år arbetat för att det ska finnas Särskilda 
boenden (SÄBO) i centrala lägen. Det nya SÄBO som ska byggas i Älta är enligt den 
nuvarande planeringen ej klart förrän 2027! Helt oacceptabelt sent. Det arbetet måste 
prioriteras och stå klart tidigare. Liberalerna vill att SÄBO ska finnas i både centrala lägen 
och i natursköna omgivningar. Här ska också råda valmöjligheter.” 
 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Socialdemokraterna har sedan tidigare pekat på behovet av nytt centralt beläget 
äldreboende och att omvandla detta boende till ett trygghetsboende. Vi har också försäkrat 
oss om att det finns platser tillgängliga i äldreboende i Älta och Nacka. Samtidigt planeras 
det för ytterligare ett nytt äldreboende i Älta. Därför ser vi framemot att detta ska kunna 
renoveras och omvandlas till ett trygghetsboende.” 
 
- - - - - 
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§ 305 KFKS 2019/608 

Rekommendation av programpriser för nationella 
program med mera inom gymnasieskolan 2020 
Antagande 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om att fastslå bifogad prislista 
för gymnasieskolan 2020 baserad på genomsnittlig uppräkning om 1,0 procent. 

2. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om att fastslå bifogat förslag 
till uppräkning av strukturtillägg för år 2020 med 1,0 procent. 

3. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om att tillämpa 
ersättningsnivån för mindre unde1visningsgrupper på nationella program från 
höstterminen 2019. 

4. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om 8 711 kronor per elev och 
läsår för modersmålsundervisning. 

 

Ärendet 
Storsthlms styrelse har till gymnasiesamverkansområdets kommuner föreslagit 
programpriser och strukturtillägg för 2020. Uppräkning jämfört med årets priser är 1,0 
procent för både programpriserna och för strukturtillägget. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 127 
Protokollsutdrag från utbildningsnämnden den 19 september § 63 
Tjänsteskrivelse från utbildningsenheten och controllerenheten den 12 augusti 2019 
Bilaga  Storsthlms förslag till uppräkning av programpriser och strukturtillägg inom 

gymnasieskolan 2020 (prislista för gymnasieskolan i Stockholmsregionen 
2020 har rättats av Storsthlm 2019-09-04) 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Det är bra att man har föreslagit viss kompensation för att det finns elever som kan vara 
mer resurskrävande för att nå målen. Dock anser Vänsterpartiet att det inte är tillräckligt 
och önskar att man skulle förstärka den kompensationen.  
Vi anser också att höjningen av generellt är för låg med tanke på inflationstakt, 
löneökningar och den redan pressade situationen för personal och elever.” 
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Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Givet inflationstakten (1,7% under 2018) och de därmed stigande lärarlönerna är 
höjningen av programpriset på 1% för låg. Gymnasieskolan har idag en problematisk 
situation med både stressade lärare och elever. De behöver mer resurser för att orka. Att då 
höja programpriset med bara 1% är inte hållbart.” 
 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”I anslutning till sitt bifall till föreliggande motion vill Sverigedemokraterna inkomma med 
anteckningen att den enprocentiga höjningen inte ens håller jämna steg med den 
prognosticerade inflationen, 1,7%. Detta är alltså inte ens en höjning av anslagen i reala 
termer.” 
 
- - - - - 
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§ 306 KFKS 2019/424 

Revisionsrapport nr 2/2019 – Granskning av 
momshantering 
Yttrande till kommunfullmäktiges revisorer 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till revisorerna över revisionsrapport 2/2019 
granskning av momshantering enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 2 oktober 
2019. 
 

Ärendet 
Ernst & Young (EY) har på uppdrag av kommunens revisorer granskat momshanteringen i 
kommunen. Den sammanfattande bedömningen i EY:s rapport är att momshanteringen 
inom kommunen överlag är tillfredsställande. Granskningen visar att det finns skriftliga 
rutiner för återsökning av moms som följer lagstiftningen. Det genomförs kontroller för att 
fånga upp avvikelser i momsredovisningen och avdragsbegränsningar för moms tillämpas. 
Utifrån granskningen har de kommunala revisorerna lämnat rekommendationer till 
kommunstyrelsen att minska antalet användare som kan fakturera, upprätta skriftliga 
rutiner för momspliktig försäljning i de fall det saknas sådana samt att kontrollera 
kommunens andrahandsuthyrning till momsfria verksamheter. Stadsledningskontoret lyfter 
i förslag till yttrande bland annat fram att en kontroll av kommunens andrahandsuthyrning 
till momsfria verksamheter kommer genomföras för att se om det föreligger någon risk i 
avtalen som innebär att kommunen kan bli ersättningsskyldig för fastighetsägarens 
förlorade avdragsrätt för ingående moms. Vidare kommer skriftliga rutinbeskrivningar för 
momspliktig försäljning upprättas inom områden där sådana saknas. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 133 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 2 oktober 2019 
Bilaga 1 Förslag till yttrande på revisionsrapport 2/2019 
Bilaga 2 Revisionsrapport nr 2 2019 
Bilaga 3 Revisionsskrivelse 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 307 KFKS 2019/758 

Kompletterande bestämmelser till EU-förordningen om 
sprängämnesprekursorer 
Yttrande till Justitiedepartementet över promemoria Ds 2019:17 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Justitiedepartementet, om kompletterande 
bestämmelser till ny EU-förordning om sprängämnesprekursorer, enligt miljöenhetens 
förslag från den 26 september. 

Ärendet 
Sprängämnesprekursorer är ämnen som lätt kan användas för tillverkning av sprängämnen. 
För att göra det svårare att tillverka sprängämnen och bomber hemma, är hanteringen 
reglerad av EU-direktiv, som även införlivats i svensk lagstiftning. Den 20 juni 2019 antogs 
Europaparlamentets och rådets förordning (EU) nr 2019/1148 om saluföring och 
användning av sprängämnesprekursorer, om ändringen av förordning (EG) nr 1907/2016 
och om upphävande av förordning (EU) nr 98/2013 (EU-förordningen). Detta innebär att 
Sverige behöver anpassa sin lagstiftning efter de nya reglerna. Justitiedepartementet har 
tagit fram ett PM som beskriver vad ändringen innebär, och har remitterat ett flertal aktörer 
som berörs – bl.a. Nacka kommun. Svar ska lämnas senast den 18 november 2019. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 16 oktober 2019 § 228 
Tjänsteskrivelse miljöenheten daterad den 25 september 2019, rev den 7 oktober 2019 
Bilaga 1 - Förslag till yttrande 
Bilaga 2 - Promemorian Kompletterande bestämmelser till EU-förordningen om 
sprängämnesprekursorer (Ds 2019:17) 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 135 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med miljö- och stadsbyggnadsnämndens förslag. 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Till sitt bifall vill Sverigedemokraterna foga protokollsanteckningen att motionen uttrycker 
en alarmerande brist på prioriteringar bland kontrollobjekt i det offentliga Sverige. De som 
är lätta att komma åt – byggentreprenörer och företagare t ex – kontrolleras strängt av 
politiker och myndigheter, ofta på svaga sakskäl och ofta synbarligen mest av 
symbolpolitiska anledningar, medan t ex tiggare, boende i olagliga bosättningar eller ägare 
till dussintals avställda skrotbilar undgår kontroll.” 
- - - - -  
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§ 308 KFKS 2019/720 

Förbättrat skydd för totalförsvaret 
Yttrande till försvarsdepartementet över betänkande SOU 2019:34 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag på yttrande enligt bilaga 2 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 21 oktober 2019. 

Ärendet 
I betänkandet ”Förbättrat skydd för totalförsvaret, SOU 2019:34” föreslås att det införs en 
generell uttrycklig skyldighet i lag för kommuner och regioner att beakta totalförsvarets 
krav i sin verksamhet. Det föreslås även att ett statligt kontrollsystem införs med möjlighet 
för staten att granska och ytterst villkora eller förbjuda överlåtelser och upplåtelser av 
utpekad egendom som är av väsentligt intresse för totalförsvaret. Egendom som är av 
väsentligt intresse för totalförsvaret är hamnar, flygplatser och fastigheter i områden med 
geografiska förhållanden av väsentlig betydelse för det militära försvaret. Det införs också 
ett krav på att fysiskt skyddade anläggningar som inrättats för behov inom civilt försvar 
endast får avvecklas, överlåtas eller upplåtas av en kommun eller en region efter 
medgivande från staten. Till sist föreslås att staten genom länsstyrelsen ges en utökad 
möjlighet att tillvarata totalförsvarets intressen i den fysiska planeringsprocessen. 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse daterad den 21 oktober 2019 
Bilaga 1 - Sammanfattning och författningsförslag, SOU 2019:34 
Bilaga 2 - Förslag på yttrande 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 134 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsledningskontorets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 309 KFKS 2019/623 

Förslag till en nationell biblioteksstrategi 
Yttrande till kulturdepartementet över Kungliga bibliotekets rapport, Ku2019/00550/KO 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag på yttrande enligt bilaga 5 
till tjänsteskrivelsen. 
 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

Ärendet 
I rapporten Demokratins skattkammare – Förslag till en nationell biblioteksstrategi 
lämnar Kungliga bibliotekets förslag till en nationell biblioteksstrategi. Syftet med förslaget 
till strategin är att stärka och utveckla det svenska biblioteksväsendet. Strategin är tänkt att 
ange en riktning till år 2030. Förslaget lämnades till kulturdepartementet som nu skickat 
förslaget på remiss till Nacka kommun. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och juridik- och kanslienheten den 3 oktober 
2019 
Bilaga 1 Demokratins skattkammare – Förslag till en nationell biblioteksstrategi  
Bilaga 2 Beslut och förslag på yttrande från arbets- och företagsnämnden 
Bilaga 3 Beslut och förslag på yttrande från kulturnämnden 
Bilaga 4 Beslut och förslag på yttrande utbildningsnämnden 
Bilaga 5 Stadsledningskontorets förslag på yttrande 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Sidney 
Holm (MP), bifall till följande ändring samt tillägg i yttrandet: 
”Förslag till ny biblioteksstrategi 
Yttrande till kulturdepartementet över Kungliga bibliotekets rapport, Ku2019/00550/KO 
Nacka kommun ställer sig bakom förslagen som lyfts i rapporten. 
Den ökade digitaliseringen har möjligheten att revolutionera och än mer vitalisera 
bibliotekens roll. Det är en aspekt som bör utvecklas sida vid sida med den bibliotekens 
fysiska placering som en plats för bildning och möten. 
 
Nacka kommun ställer sig bakom förslaget att vuxenutbildningens biblioteksverksamhet 
ska tydliggöras i kommande revideringar av biblioteks- och skollag. Idag finns inget lagkrav 



 
65 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

i vare sig biblioteks- eller skollagen att det inom den kommunala vuxenutbildningen ska 
finnas skolbibliotek. Ett sådant förtydligande kan bidra till att förbättra tillgången till 
kvalitativt och relevant bibliotek inom vuxenutbildningen. Ett sådant lagförtydligande bör 
också öppna för utvecklad och förbättrad samverkan mellan biblioteken inom 
vuxenutbildningen och folkbiblioteken, samt digitala bibliotek. 
Vidare bör biblioteksstrategin också se över möjligheterna att folkbiblioteken också kan 
agera som utfärdare av kommande statliga e-legitimationer, då personalen både har 
utbildning och möjlighet att genomföra legitimationskontroller inför utgivning av 
elektroniska identitetshandlingar. 
Bibliotekspersonal ska omfattas av stärkt meddelarskydd oavsett driftsform. Kvalitet och 
samhällsnytta ska styra urval och inköp, därför är det i i vårt gemensamma intresse att 
personalen ska kunna larma vid oegentligheter. 
Offentligt finansierad biblioteksverksamhet ska vara tillgänglig för alla medborgare. Alla 
offentliga bibliotek skall därför ingå i det svenska ”sambiblioteket”, med dess rättigheter 
och skyldigheter. 
Konsekvenserna av finansieringsformer med inriktning på prestationsmått måste utredas. 
Hur påverkar kvantitativa mått samverkan med andra bibliotek och tillgängligheten för 
prioriterade grupper? 
 
Bibliotekspersonal ska omfattas av stärkt meddelarskydd oavsett driftsform. Kvalitet och 
samhällsnytta ska styra urval och inköp, därför är det i vårt gemensamma intresse att 
personalen ska kunna larma vid oegentligheter.  
Offentligt finansierad biblioteksverksamhet ska vara tillgänglig för alla medborgare. Alla 
offentliga bibliotek skall därför ingå i det svenska ”sambiblioteket”, med dess rättigheter 
och skyldigheter.  
Konsekvenserna av finansieringsformer med inriktning på prestationsmått måste utredas. 
Hur påverkar kvantitativa mått samverkan med andra bibliotek och tillgängligheten för 
prioriterade grupper?” 
 
Mikael Carlsson (NL) yrkade bifall till följande yttrande: 
”Stadsledningskontoret konstaterar inledningsvis att det är positivt att biblioteksväsendet 
och dess uppdrag följs upp och utvärderas. En översyn behövs inte minst utifrån 
digitaliseringens utökade möjligheter inom biblioteksväsendet. Förslaget om digitalisering 
av kulturarv och satsningen på en gemensam infrastruktur är positiva. Det kan noteras att 
det i förslaget till vision saknas vad framtidens digitala bibliotek innebär. Det saknas även 
en framåtriktning som visar på ett förändrat arbetssätt för biblioteksverksamheten. Läsning 
och läsfrämjande aktiviteter borde lyftas fram ytterligare i strategin. Det gäller inte minst för 
att nå alla medborgare. På dessa områden måste biblioteken arbeta förmedlande och 
inkluderande.  
En ytterligare styrning och reglering av skolbiblioteksverksamheten behöver komma till 
och eventuellt också inom vuxenutbildningen. Skolbiblioteken har alltför länge stått och 
stampat i utvecklingen, i värsta fall i en bortglömd lokal med fem dammiga böcker, ingen 
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personal eller mycket litet öppethållande och med låg budget för medie- och 
litteraturinköp. Fortfarande är det så att elevers läsning behöver främjas genom att skolor 
tillhandahåller böcker av god litterär kvalitet och till det tillräckliga övriga resurser i form av 
bra lokaler, skötsel och litterär och pedagogisk personalkompetens. Annars kommer 
utvecklingen inom skolbibliotekens läsfrämjande arbete att stå still eller gå ännu mer bakåt. 
Goda skolbibliotek bidrar till en positiv utjämning av bakgrundsvillkor bland elever och till 
ökad trygghet genom den viktiga plats biblioteken utgör. Vad gäller vuxenutbildningsdelen 
så saknas det i dagsläget även här resurser och folkbiblioteken behöver både tillräckligt med 
litteratur, studielokaler och kompetent egen personal för denna grupp. Högskole- och 
universitetsbiblioteken räcker inte till för alla vuxenstuderande utan folkbiblioteken är de 
platser som används bland vuxenstuderande i tider då trångboddhet gör att många har svårt 
att studera i hemmen. Även detta är en viktig och framsynt satsning som behöver 
tydliggöras, förbättras och ev regleras.” 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde arbetsutskottets förslag, Khashayar Farmanbars förslag och Mikael 
Carlssons förslag mot varandra och fann att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Vi anser att den unika erfarenhet som Nacka har av biblioteksprivatisering är av stort 
värde för biblioteksstrategin. 
I Nacka har vi sett att kvantitativa mått har påverkat utbudet. De privata biblioteken hade 
en bråkdel av kommunala bibliotekens minoritets-, mångspråks- och lättlästa media. De 
privatanställda bibliotekarierna omfattas inte av meddelarskydd, något vi anser kan leda till 
negativa konsekvenser för huvudman, låntagare och biblioteksväsendet. Vår avsikt är att 
alla bibliotek oavsett ort och driftsform skall verka till ett likvärdigt utbud över hela landet. 
Privata bibliotek kan vägra utlån till andra bibliotek, samtidigt som de kan låna in till sina 
användare. Dessa punkter är avsteg från kärnuppdraget. 
Vidare anser vi att formuleringen om ”statlig centralstyrning” är allt för svepande. 
Nationella lösningar om medieförsörjning och infrastruktur förutsätter ofta vissa mått av 
övergripande styrning, detsamma vid stora upphandlingar. Enskilda bibliotek har svårt att 
hävda sig på en monopolistisk marknad.” 
 
Lisa Rasmussen (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Vi anser att den unika erfarenhet som Nacka har av biblioteksprivatisering är av stort 
värde för biblioteksstrategin.  
I Nacka har vi sett att kvantitativa mått har påverkat utbudet. De privata biblioteken hade 
en bråkdel av kommunala bibliotekens minoritets-, mångspråks- och lättlästa media. De 
privatanställda bibliotekarierna omfattas inte heller av meddelarskydd, något som kan leda 
till negativa konsekvenser för huvudman, låntagare och biblioteksväsendet. Alla bibliotek 
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oavsett ort och driftsform skall verka till ett likvärdigt utbud över hela landet. Privata 
bibliotek kan vägra utlån till andra bibliotek, samtidigt som de kan låna in till sina 
användare.  
Vidare anser vi att formuleringen om ”statlig centralstyrning” är allt för svepande. 
Nationella lösningar om medieförsörjning och infrastruktur förutsätter ofta vissa mått av 
övergripande styrning, detsamma vid stora upphandlingar. Enskilda bibliotek har svårt att 
hävda sig på en monopolistisk marknad.” 
 
- - - - - 
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§ 310 KFKS 2019/789 

Klimat- och energistrategi för Stockholms län 2020-2045 
Yttrande till Länsstyrelsen i Stockholms län 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till länsstyrelsen. 

 
2. Beslutet justeras omedelbart. 

Ärendet 
Länsstyrelsen i Stockholms län har skickat Klimat- och energistrategi för Stockholms län 
2020-2045 på remiss till Nacka kommun. Länsstyrelsen i Stockholms län har arbetat fram 
en reviderad klimat- och energistrategi. Strategin utgår från Sveriges nationella klimat- och 
energimål. Kärnan i strategin är en aktiv samverkan och länsstyrelsen föreslår att bilda 
Klimatsamverkan Stockholm. Klimatsamverkan ska ledas gemensamt av Länsstyrelsen, Region 
Stockholm, kommunförbundet Storsthlm samt Trafikverket Region Stockholm. Strategin 
redogör för nuläge, trender och strategiska utmaningar att arbeta med inom fyra, för länet 
särskilt viktiga, områden för att kunna nå netto-noll utsläpp till 2045: Transporter och resande, 
Energiförsörjning, Samhällsplanering och bebyggelse och Konsumtion. Vidare föreslår Länsstyrelsen 
en gemensam regelbunden uppföljning av klimatarbetet, särskilt gällande länets huvudsakliga 
utmaningar kring transporter och energiförsörjning. 
 
Nacka kommuns synpunkter 
I yttrandet lyfter Nacka kommun bland annat fram att det är positivt att strategin utgår från 
Sveriges nationella klimat- och energimål och att länets fyra särskilt viktiga insatsområden 
presenteras och fördjupas. Vidare lyfts att det är svårt att se att effekterna av strategin 
kommer leda regionen i rätt riktning. Behovet av omställning är tydligt och takten på 
minskningen av klimatutsläppen måste öka betydligt om vi ska nå målet om netto-
nollutsläpp 2045. Regional samverkan finns redan idag och har funnits en lång tid men 
minskningen av utsläppen går fortfarande för långsamt. Något ytterligare behöver sannolikt 
tillföras samverkansmodellen för att öka takten i klimatomställningen.  
Nacka kommun tror också att det är angeläget att tidigt fundera över hur det går att koppla 
samman pågående arbeten och åtgärder, exempelvis inom ramen för Fossilfritt Sverige, för 
att stärka klimatomställningen.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens miljöutskott den 24 september 2019, § 19 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 10 september 2019 
Bilaga 1 Förslag till yttrande daterat 2019-09-10 (reviderat enligt beslut i 

kommunstyrelsens miljöutskott den 24 september 2019, § 19) 
Bilaga 2 Klimat- och energistrategi för Stockholms län 2020-2045 
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Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Helena Westerling (S), bifall till 
miljöutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med miljöutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Viktor Ellström (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Vi socialdemokrater i Nacka instämmer i yttrandet, samt efterfrågar tydligare och 
uppföljning. Samtidigt noterar vi att majoriteten, som även styr regionen, efterfrågar en 
högre standard på arbetet regionalt än vad jobbar med lokalt. Samt att detta arbete inte 
skett om inte den rödgröna regeringen påtvingat det moderatstyrda Stockholms län denna 
klimatsamordning. Socialdemokraterna i Nacka kommer fortsätta jobba för en konsekvent 
och konkret miljöpolitik både regionalt och lokalt.” 
 
Lisa Rasmussen (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Vänsterpartiet välkomnar Länsstyrelsens reviderade strategi för klimat och energi i 
Stockholms län. 
Det är särskilt positivt att den reviderade strategin tar hänsyn till olika utsläppsberäkningar, 
och att de konsumtionsrelaterade utsläppen lyfts fram i diskussionen. Vi anser dock att det 
finns möjligheter att påverka både den privata och den offentliga konsumtionen på regional 
nivå, och att utsläppen från den privata konsumtionen därför borde ges utrymme i 
strategin. 
Det är beklagligt att Länsstyrelsen valt att inte inkludera regionala mål i den reviderade 
strategin. Vi befinner oss i ett klimatnödläge, och måste agera därefter. Om vi skall ha en 
chans att uppnå de alltför blygsamma nationella målsättningarna behöver regioner och 
kommuner sträva efter att prestera betydligt bättre. Region Skåne siktar exempelvis på att 
uppnå klimatneutralitet 2030, och det vore rimligt för Stockholmsregionen att göra 
detsamma. Avsaknaden av uttalade mål i strategin ökar dessutom risken att dokumentet får 
liten praktisk betydelse för det viktiga arbete som ligger framför oss. 
Länsstyrelsen har valt att fokusera på regionens påverkan på klimatet och utelämna den 
anpassning som vi behöver göra för att klara konsekvenserna av den förändring som 
obönhörligen kommer att ske trots alla våra ansträngningar att förhindra den. Vi anser att 
detta är olyckligt, eftersom båda dessa aspekter måste hanteras parallellt. Här ryms både 
synergieffekter och målkonflikter, och några av de största utmaningarna associerade med 
ett varmare klimat. Den stigande havsnivån ställer oerhörda krav på vår regionala planering. 
Möjligheten att binda kol inom jord- och skogsbruk och i form av grönytor i stadsmiljö 
kommer att vara avgörande för våra utsikter att uppnå netto-noll utsläpp samtidigt som vi 
skapar förutsättningar att klara extrema vädersituationer.” 
 
- - - - -  



 
70 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 311 KFKS 2019/761 

Revidering Stockholms stads Vision 2040 
Yttrande över remiss från Stockholms stad 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Stockholms stad enligt bilaga 1 till enheten 
för strategisk stadsutvecklings tjänsteskrivelse daterad den 2 oktober 2019  

Ärendet 
Nacka kommun har erhållit Stockholms stads reviderade förslag till Vision 2040 – 
Möjligheternas Stockholm, på remiss. Visionen ska vara vägledande för stadens arbete med 
budget och verksamhetsplaner. Förslaget till reviderad vision kommer att vara på remiss 
under perioden 19 augusti – 14 november 2019. Vision 2040 är en vision om hur staden tar 
till vara på möjligheterna och skapar en social, ekonomisk och ekologiskt hållbar utveckling 
i Stockholm. 
 
I förslag till yttrandet till kommunstyrelsen konstaterar enheten för strategisk 
stadsutveckling att visionen grundar sig mycket på att överbrygga de utmaningar 
Stockholms stad står inför idag. Däremot saknar visionen idéerna som svarar på 
utmaningarna som dyker upp år 2040. Visionsförslaget skulle behöva tydliggöras med hjälp 
av en beskrivning om i vilken omvärld Stockholm befinner sig år 2040. Staden i förhållande 
till regionen, Sverige, Europa och resten av världen. En vidare omvärldsspaning kan 
därmed ge en bättre förståelse för vilken riktning visionen pekar ut för Stockholm om 20 
år. Det har även noterats att begreppen stad och region blandas ihop i visionen. Enheten 
anser vidare att det bör framgå i visionsdokumentet vad som gäller för staden och vad som 
är en samarbetsfråga med regional bäring. Jämte det är det önskvärt att betona att visionens 
genomförande i flera fall är beroende av hur samspelet sker ihop med regionala aktörer 
såsom grannkommuner eller näringslivet i regionen. Nacka anser vidare att Östlig 
förbindelse bör omnämnas som ett viktigt regionalt infrastrukturprojekt och bör ligga som 
en utgångspunkt för visionen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott den 15 oktober 2019 § 137 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 2 oktober 2019 
Bilaga 1 Förslag till yttrande daterat 2019-10-02 
Bilaga 2 Förslag till revidering av Stockholms stads vision 2040 med stadsledningskontorets 
tjänsteutlåtande 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Stockholms stads vision innehåller många fagra ord, men vi saknar något konkret som 
visar på vilja att samverka i vår gemensamma region och med grannkommunerna. För alla 
de över 60 000 personer från Nacka och Värmdö som dagligen pendlar över Danvikstull 
för att ta sig till arbete och utbildning i Stockholm stad eller hela regionen är det naturligtvis 
angeläget att kapaciteten kring Danvikstull berörs och förbättras.” 
 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Nackalistan anser att den vision för 2040 som Stockholms politiska majoritet har kokat 
ned sin vision till, saknar viktiga aspekter. Den är så allmänt hållen att nog de flesta partier 
kan instämma i den. De viktigaste framtidsutmaningarna som många invånare känner av 
idag saknas. Av de tre punkter som är sammanfattade i visionen så handlar merparten om 
ekonomi i någon aspekt i de tre meningarna. ”…modern storstad med möjligheter…”; 
”…dynamisk storstad med hög tillväxt…”; ”ekonomiskt hållbar och innovativ storstad…”                    
Däremot saknas det visioner om - en trygg storstad med en minskad nivå av brottslighet 
och hög nivå av socialt blandade lokalområden; En hållbart växande stad som är ledande i 
världen vad gäller klimat och miljö och med goda möjligheter för invånarna att påverka 
expansion, verksamhet och demokrati.” 
 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Yttrandet till Stockholms stad om vision 2040 innehåller en skrivning om att 
östligförbindelse bör omnämnas som ett viktigt regionalt infrastrukturprojekt. Den 
meningen borde utgå liksom hela den gamla dammiga iden om att bygga motorvägar för 
privatbilism. Nya motorvägar ökar biltrafiken som i många år till kommer bidra till större 
utsläpp av växthusgaser och en mängd andra miljöfarliga ämnen.” 
 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Vi i Miljöpartiet står inte bakom den sista meningen i yttrandet som rör Östlig förbindelse. 
Världen står inför enorma utmaningar när det gäller klimatet. Arktis is smälter i rekordfart 
och extremväder med torka, stormar och skyfall blir allt vanligare. Samtidigt står inrikes 
transporter för ungefär en tredjedel av koldioxidutsläppen här i Sverige, utsläpp som inte 
har minskat de senaste tjugo åren. Det ligger ett stort ansvar på oss politiker att planera alla 
transportlösningar på ett sätt som inte förstör klimatet, och det är bråttom.  
Enligt Trafikverkets beräkningar går det inte att bygga en Östlig bilförbindelse och 
samtidigt nå de av regering och riksdag fastställda klimatmålen. Miljöpartiet väljer att rädda 
klimatet och därmed att skrota planerna på Österleden. Istället vill vi genomföra massiva 
satsningar på cykel- och kollektivtrafik för renare luft, trevligare städer och mer plats till nya 
bostäder. Mer vägar ger mer biltrafik och enligt Trafikverket måste vi minska biltrafiken 
med 25 procent till år 2030. Om inte alla tar sitt ansvar kommer vi inte att nå det av FN 
uppställda övergripande globala klimatmålet.”  



 
72 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 312 KFKS 2018/163  
    KFKS 2018/164 

Medborgarförslag gällande förbättring av skolgård 
Inkom den 22 februari 2018 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att den aktuella skolgården är belägen på en fastighet som 
kommunen inte äger. En kontinuerlig dialog sker med fastighetsägaren avseende 
förbättringar på skolgården och vissa ändringar är planerade och vissa har redan skett. 
Medborgarförslagen är därmed färdigbehandlade. 

Ärendet 
I två medborgarförslag föreslår ett antal elever på Björknäskolan förbättring av sin skolgård 
då de upplever att denna är trist samt att de inte har något att göra på rasterna. 
Kommunen har den 18 april 2018 svarat eleverna att kommunen har ett pågående arbete 
med att förbättra möjligheterna till aktiviteter på alla förskolor och skolor i Nacka. 
Emellertid ägs inte fastigheten där Björknäs skola är belägen av kommunen utan av 
Rikshem. Kommunen hyr, genom enheten för fastighetsförvaltning in lokalerna för att 
sedan hyra ut dem vidare till Välfärd skola som ansvarar för skolverksamheten. 
 
Enligt hyresavtalet hyr kommunen skolan, inklusive lekutrustningen, i befintligt skick. 
Nacka kommuns nuvarande internhyresmodell anger att verksamheten själva ska ansvara 
för hela investeringen för samtliga anpassningar som görs i skolans lokaler och dess 
utemiljö. Eftersom skolan belastas ekonomiskt har verksamheten begränsade möjligheter 
att investera i ny lekutrustning.  
 
En kontinuerlig dialog sker dock med fastighetsägaren avseende förbättringar på 
skolgården och vissa ändringar är planerade och vissa har redan skett.  
 
Utifrån ovanstående bedöms medborgarförslagen inte föranleda ytterligare utredning i 
ärendet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 15 oktober 2019, § 71 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 7 oktober 2019 
Bilaga 1 och 2 Medborgarförslagen 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Sidney 
Holm (MP), att kommunstyrelsen både ställer krav på och samarbetar med ägaren för att 
tillsammans få fram en förbättring enligt de förslag som finns i medborgarförslaget. 
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Mats Gerdau (M) yrkade bifall till verksamhetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde verksamhetsutskottets förslag mot Khashayar Farmanbars yrkande 
och fann att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med verksamhetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp: 
”Det är jättebra förslag som eleverna i Björknässkolan Klass 5A föreslår! Det är också 
jättekul att elever engagerar sig i sin skolmiljö och vill förbättra den. Det är precis den typen 
av engagemang som vi vill uppmuntra. Kommunens svar säger att det är svårt att 
genomföra de här förslagen eftersom kommunen har sålt skollokalerna. 
Socialdemokraterna ville just därför inte sälja skolans lokaler. Tyvärr sålde Allianspartierna 
ändå skollokalerna. Trots det vill vi Socialdemokrater nu sätta oss med den nya ägaren och 
tydligt ställa krav och samarbeta för att det ska bli klätterställning, rutschbana, klättervägg, 
armgång och konstgräsplan. Tråkigt att Alliansen åter igen röstar emot vårt förslag.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp: 
”Inbjudande och stimulerande skolgårdar borde vara en självklarhet för alla barn och alla 
fastighetsägare som har att hantera skötseln av dessa. Det är lätt men inte så roligt att säga 
”Vad var det vi sa?”. Tyvärr är det så i detta fall. Rikshem lever inte upp till vad man lovade 
om skötsel och underhåll när de fick köpa en jättestor del av Nackas fastigheter. Nu 
kommer täta klagomål på brister i skötsel och underhåll, som detta ärende är en del av. Det 
är upp till bevis nu att detta mycket kritiserade beslut kring vilka aktörer som ska sköta t ex 
skolgårdar, inte blir till en jättebesvikelse som Nackalistan fruktade. Det är nu dags att 
kommunledningen sätter tummen i ögat på Rikshem och inte låter dem komma undan med 
bortförklaringar om ledningsbyte och liknande. Man kan undra om berörda elever också 
instämmer i tjänstehandlingens text om att medborgarförslaget är färdigbehandlat med de 
förändringar som har skett. Nackalistan är inte säkra på det.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Det är uppenbart och rimligt att medborgarförslaget är ställt till kommunstyrelsen och att 
upphovspersonerna tänker sig och förväntar sig att kommunstyrelsen kan besluta i frågan. 
JA eller NEJ med motivation, men så blir det inte när skolgården är såld och medborgarna 
inte kan lita på att kommunen kan besluta om det som var självklart för inte så länge sen. 
Vänsterpartiet vill att skolor ska ägas och drivas i kommunalregi och fungera under 
utbildningsnämnden. Det är logiskt och begripligt.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp: 
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”Att uppmuntra till lek och rörelse är en oerhört viktig fråga som påverkar folkhälsan. Vi 
hoppas att Björknässkolan tar tillvara dessa förslag som kommer från eleverna själva. Det 
är rimligt att barn och unga ska kunna få vara med och påverka sin vardag och den nog så 
viktiga utemiljön på skolorna. Vi vill se en bra dialog mellan elever, skolledning och 
hyresvärdar.” 
I ovanstående protokollsanteckning instämde Johan Krogh (C) för Centerpartiets 
kommunstyrelsegrupp, Karin Teljstedt (KD) för Kristdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp och Gunilla Grudevall-Steen (L) för Liberalernas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
- - - - - 
  



 
75 (81) 

 28 oktober 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 313 KFKS 2018/888 

Val av ny ersättare till kommunstyrelsens arbetsutskott 
och verksamhetsutskott för tiden intill utgången av 2022 
efter Annelie Stiglund (M) som entledigats från sitt 
uppdrag i kommunstyrelsen 

Beslut 
Som ny ersättare i kommunstyrelsens arbetsutskott väljs Andreas Brännström (M). 
 
Som ny ersättare i kommunstyrelsens verksamhetsutskott, väljs Andreas Brännström (M). 
 
- - - - - 
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§ 314  

Övriga frågor 
 
Det fanns inga övriga frågor vid sammanträdet. 
 
- - - - - 
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§ 315 KFKS 2019/425 

Tilldelningsbeslut för markanvisningstävling, 
Henriksdalsbacken, del av Sicklaön 37:11 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att anvisa mark för bostäder och verksamhetslokaler 

inom del av fastigheten Sicklaön 37:11 med upplåtelseform tomträtt till Stockholms 
Kooperativa Bostadsförening, organisationsnummer 702001-1735. 

 
2. Kommunstyrelsen delegerar till enhetschef för Nacka stad att teckna 

markanvisningsavtal, i huvudsak i överensstämmelse med bilagd mall för 
markanvisningsavtal, bilaga 2. 
 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

Ärendet 
Kommunen har anordnat en markanvisningstävling inom detaljplaneområdet för 
Henriksdalsbacken. Anbudsvinnaren kommer, utöver ett tilldelat kvarter omfattande cirka 
100 hyreslägenheter, att få tjänstgöra som ankarbyggherre under planarbetet.  
 
Det inkom 27 anbud. Dessa har utvärderats avseende komplexitet och kvalitet i 
anbudsgivarnas redovisade referensprojekt. Exploateringsenheten Nacka stad föreslår att 
markanvisningen ges till Stockholms Kooperativa Bostadsförening (SKB). SKB redovisar 
referensprojekt med hög arkitektonisk kvalitet, komplext genomförande och har även god 
erfarenhet av rollen som ankarbyggherre. SKB:s affärsmodell gör dem till en långsiktigt 
stabil aktör vilket också bidrar till att kommunen långsiktigt kan tillgodose behovet av 
hyresrätter.  
 
Exploateringsenheten Nacka stad bedömer att projektet långsiktigt kommer att generera ett 
överskott till kommunen. 

Handlingar i ärendet 
Bilaga 1 – Anbud SKB (exklusive bilagor) 
Bilaga 2 – Förslag till markanvisningsavtal 
Bilaga 3 – Inbjudan till Markanvisningstävling 
Bilaga 4 – Analysrapport Stockholms kooperativa bostadsförening (PwC) 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), bifall till förslaget från 
exploateringsenheten Nacka stad. 
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Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V) att förslaget avslås. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslaget från exploateringsenheten Nacka stad mot avslag och fann 
att kommunstyrelsen beslutade i enlighet med förslaget från exploateringsenheten Nacka 
stad.  

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp: 
”Utifrån planprogrammet är vi inte beredda att godkänna en byggnation i skogen 
Trolldalen av den föreslagna volymen. Även om förslagen i planprogrammet omarbetades 
anser vi att det är alldeles för stor del av detta populära, och frekvent använda grönområdet 
som tas i anspråk för byggnation. Istället vill vi att denna del av planprogrammet tas i 
senare skede i avvaktan på att möjligheten till dispens från strandskyddet möjliggörs för 
byggnation i områdets södra del ner mot Svindersviken, samt en överdäckning av 
Värmdöleden som kan medföra ytterligare bebyggelse nedanför Henriksdalsberget. Det är 
positivt för Nacka att utöka bostadsbeståndet med fler upplåtelseformer, exempelvis 
kooperativa bostadsrätter som föreslås i detta ärende. Vi ser framemot att denna 
upplåtelseform ska finnas i fler områden i Nacka.” 
I ovanstående protokollsanteckning instämde Tomas Ottosson (V) för Vänsterpartiets 
kommunstyrelsegrupp. 
 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Miljöpartiet yrkade i ett tidigare skede på en bordläggning av ärendet till dess det är utrett 
om vi kan få förändrat strandskydd och flytta ner de planerade hyresrätterna mot 
Svindersviken. Vi föreslog redan 2016 en omplacering av bostäderna för att bevara den 
viktiga skogen i Trolldalen, som rekreationsyta, grön spridningskorridor och bevarare av 
biologisk mångfald, t.ex. Redan 2016 var vårt förslag att flytta bebyggelse från platån ner 
mot viken och mot Kvarnholmsvägen, något vi då av andra partier hånades för som förslag 
då det ansågs omöjligt. Sedermera planerades bebyggelsen om i linje med vårt av andra 
utdömt ”populistiska” förslag, vilket visar att det faktiskt går att spara en större del av 
denna viktiga gröna lunga. Senare har det också visat sig att strandskyddet för 
Svindersviken kanske inte är hugget i sten och tjänstepersonerna i Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att kontakta Länsstyrelsen för att se över vilka 
möjligheter som finns. 
Ekosystemtjänster är det som naturen ger oss men som inte alltid kan mätas i direkta 
pengar. Det mäts istället i välbefinnande för människan som har tillgång till grönt och skog. 
Det mäts i skyddet av flora och fauna och i naturens förmåga att ta hand om och rena både 
luft och vatten. Skogen Trolldalen med sina hundraåriga träd, våtmark, berghällar, växter 
och djur är oerhört viktig för närboende och i ett större perspektiv som grön kil och 
spridningskorridor. Därför anser Miljöpartiet att det är bättre att börja med etappen där 
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hissen ingår och ansöka om förändrat strandskydd för att möjliggöra bebyggelse ner mot 
Svindersviken istället för uppe på berget.” 
 
- - - - - 
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§ 316 KFKS 2018/629 

Tilldelningsbeslut för markanvisningstävling, 
Kraftledningsstråket, anbudsområde Volten, del av 
Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83 

Beslut 
 

1. Kommunstyrelsen anvisar mark för bostäder med fri upplåtelseform inom delar av 
fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83, Volten till M&P II AB, bilaga 1 
genom tecknande av markanvisningsavtal i huvudsak i enlighet med bilaga 4. 
 

2. Kommunstyrelsen delegerar till enhetschefen för exploateringsenheten Nacka att 
besluta om den slutgiltiga utformningen av markanvisningsavtal, i huvudsak i 
överensstämmelse med bilagd mall för markanvisningsavtal, bilaga 4, samt 
underteckna densamma. 
 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

Ärendet 
Kommunen anordnade under maj till september 2019 en markanvisningstävling för 
bostadsbebyggelse i ett område inom Kraftledningsstråket i Orminge. Anbudsområdet 
Volten, anvisas för bostäder i fri upplåtelseform samt en förskola. Kommunen har för 
avsikt att avyttra berörda områden efter det att detaljplan, markgenomförandeavtal, samt 
fastighetsbildning vunnit laga kraft. Anbudsgivarna har i huvudsak tävlat utifrån totalt pris 
för bostäder och med ett fast pris på förskola. 
 
För anbudsområdet har det inkommit 12 anbud. M&P II AB föreslås tilldelas 
markanvisningen då de erbjudit högst pris i en sammanvägd bedömning, påvisat god 
ekonomisk kapacitet samt lämnat in ett anbud som bedömts uppfylla 
anbudsförutsättningarna. De planerar för cirka 50 radhus och bolaget ska efter att 
fastighetsbildningsbeslut vunnit laga kraft erlägga en köpeskilling om 9 225 kr/kvm BTA 
bostad och 2 000 kr/kvm förskola. 

Handlingar i ärendet 
1. Anbud M&P II Holding AB 
2. Öppningsprotokoll 
3. Utvärderingslista  
4. Förslag till Markanvisningsavtal  
5. Företagspresentation 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C) och Helena Westerling 
(S), bifall till förslaget från exploateringsenheten Nacka, med ändringen att orden ”under 
förutsättning att finansiellt stöd erhålls i enlighet med anbudet” stryks. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med det justerade förslaget från 
exploateringsenheten Nacka. 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp: 
”Det är utmärkt att kraftledningsgatan nu kan bebyggas sedan kraftledningarna grävts ned. 
Dock har vi några synpunkter på hur där ska byggas. Först och främst så vill vi att de 
bostäder som byggs där är hyresbostäder, det finns knappt några sådana alls i Orminge. 
När vi nu har kommunal mark som ska bebyggas så har också kommunen större 
förutsättningar att styra utformningen av det som byggs. Därför är det viktigt att se till att 
det som byggs är ekologiskt hållbart. T ex så ska byggnaderna vara energisnåla, 
företrädesvis noll- eller plusenergihus, samt att byggnadsmaterialet är trä. Det är glädjande 
att det är positivt med trähus i anbudet och Vänsterpartiet vill dra det till ett villkor. Mer 
positivt är att miljö och klimat mål redovisas och planeras för. Extra bra med laddning för 
elbil /cykel. Helst skulle Vänsterpartiet vilja att bostäderna byggs i kommunal regi genom 
ett kommunalt bostadsbyggnadsbolag. I brist på det ska istället marken upplåtas med 
tomträtt till ett lågt pris. Vid markanvisningen ska den aktör som garanterar den lägsta 
inflyttningshyran ges företräde.” 
 
- - - - - 
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